
Възкресени музикални  
инструменти

От времето на бившия 
президент Тръмп и досега някои 
западни политици атакуват по 
различни начини процесите 
на глобализация, протичащи 
в цял свят. Геополитическата 
обстановка в момента, 
белязана от знака на все още 
нестихващата пандемия от 
COVID-19, сочи обаче нещо друго: 
тези процеси са необходими, 
особено в настоящия момент. 
Както изтъкна и председателят 
Си Дзинпин в речта си в Давос 
онлайн „този процес е необходим 
за овладяване на пандемията“. 
И добави, че „икономическата 
глобализация е обективна 
необходимост за развитието на 
социалната производителност 
и неизбежен резултат от 
технологическия прогрес“.

Лидерът на КНР беше повече 
от конкретен. Той отбеляза, че 
след разпръскването на заразата 
учените от цял свят са стигнали 
до извода, че е необходимо 
широко сътрудничество, което 
стои над политическите интереси 
и е единствено в името на 
човешкото здраве. Освен това 
глобализацията е жизнено 
важна за икономическото 
възстановяване след финансовите 
и производствените поражения, 
нанесени от пандемията. В това 
отношение необходимостта от 
глобализация е безспорна.

Председателят Си в речта си 
поясни и какъв тип глобализация 
е нужна на света в настоящия 
момент: тя трябва да съдейства 
по посока преодоляване на 
пропастта между развитите 
и развиващите се страни 
и всячески да насърчава 
икономическото възстановяване и 
стопанския напредък в световен 
мащаб. Това е повелята на деня. 
„Всички глобални проблеми, пред 
които се изправя човечеството 
– изтъкна китайският лидер, – не 
могат да бъдат решени от една 
държава, а единствено чрез 
глобално сътрудничество“.

И несъмнено това е обективна 
необходимост.

Петър ГЕРАСИМОВ

Обективна 
необходимост

13 70 години театрално  
изкуство 14
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Как ще изглежда 
шанхайският район 
Пудун до 2035 г.

I стр. 11

С наближаването на китайския Пролетен праз-
ник майсторите в Джусян са заети с изработване-
то на многоцветни новогодишни картини с помо-
ща на дървени щампи. Тази щампована живопис 

е типична за района на град Джусян, окръг Кай-
фън, централната китайска провинция Хънан, и е 
включена като нематериално културно наследство 
на Китай през 2006 г. 

2Еманюел Бон: Важен 
напредък в отношенията 
ЕС–Китай 
Държавният съветник и външен 
министър на Китай Уан И 
съпредседателства 21-ия 
стратегически диалог между 
Китай и Франция заедно с 
Еманюел Бон, съветник на 
френския президент. 

Китай подкрепя твърдо 
мултилатерализма
На 25 януари председателят  
на КНР Си Дзинпин взе участие  
в тазгодишното виртуално  
издание на Световния 
икономически форум в Давос и 
произнесе реч, озаглавена „Нека 
факелът на мултилатерализма 
осветява пътя на човечеството“. 
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новини

ържавният съ-
ветник и вън-
шен министър 
на Китай Уан И 
съпредседател-
ства 21-ия стра- 

тегически диалог между 
Китай и Франция заедно с 
Еманюел Бон, съветник по 
външните работи на френ-
ския президент. 

Уан И заяви, че Китай 
и Франция винаги трябва 
да се придържат към вза-
имното зачитане на суве-
ренитета и териториална-
та цялост и невмешател-
ството във вътрешните де-
ла на другия, да консолиди-
рат стратегическото взаим-
но доверие, непрекъснато 
да подобряват стабилността 
и предсказуемостта на дву-
странните отношения и да 
внесат повече положител-
на енергия в днешния не-
сигурен свят. 

Той посочи, че през 
последните 20 години от 
създаването на механизма 
за стратегически диалог 

между двете страни, той 
е изиграл активна роля за 
сближаването на консен-
суса между Пекин и Па-
риж и поддържането на 
здравото развитие на от-
ношенията между Китай 
и Франция. През мина-
лата година те преодоля-
ха въздействието на епи-
демията и постигнаха ва-
жен нов напредък. Двамата 
държавни глави поддържат 

тясна комуникация, за да 
продължат да стимулират 
двустранните отношения. 
Той каза, че връзките меж-
ду Китай и ЕС надхвърлят 
двустранния обхват и имат 
важно глобално влияние. 
Китай подкрепя придържа-
нето на ЕС към стратегиче-
ската автономия, което е в 
общите и дългосрочни ин-
тереси на страните от ЕС.

Бон заяви, че Китай е 

Д

Еманюел Бон: Отношенията между ЕС и Китай 
надхвърлят сферите на икономиката и търговията

Продажбите на дребно 
през 2020 г. са близо 
39,2 трилиона юана

а пресконфе-
ренция на Ми-
нистерството 
на търговията 
бе съобщено, 
че през 2020 г. 

потреблението в Китай се 
е възстановило постепенно, 
като външната търговия 
бележи рекордно високи 
нива. Използваните чуж-
дестранни инвестиции са 
се увеличили въпреки пан-
демията. „13-ият петгоди-
шен план завърши успеш-
но“, бе посочено на прес-
конференцията.

Статистиките сочат, че 
през 2020 г. продажбите на 
дребно са били на стой-
ност 39,2 трилиона юа-
на, като потреблението 
е допринесло с 54,3% за 
БВП. То продължава да е 
основен двигател за ста-
билния растеж на иконо-
миката. През последни-
те 12 години Китай е на 

първо място в света по 
продажби на автомоби-
ли. Онлайн продажбите 
на стоки са се увеличили 
с 14,8% на годишна база, 
с което Китай се превър-
на в най-големия пазар за 
онлайн търговия в света за 
последните 8 години.

Износът и вносът на 
стоки за цялата година е 
достигнал 32,2 трилиона 
юана, което е с 1,9% по-
вече в сравнение с годи-
на по-рано.

Заместник-министърът  
на външната търговия  
Циен Къмин заяви, че на 
фона на сложната между-
народна ситуация, особе-
но влиянието на пандеми-
ята от COVID-19, външна-
та търговия на Китай се 
развива по-добре от очак-
ваното, което допринася за 
изграждането на общество 
със средно ниво на благо-
състояние.

Н

важен стратегически парт-
ньор на Франция. Франция 
високо оценява взаимно-
то доверие и обмена меж-
ду двете страни в различ-
ни области. Той оцени ви-
соко съвместната им рабо-
та в борбата с епидемията 
в рамките на Г-20. 

Удовлетворително е съ-
трудничеството в области 
като Инициативата за на-
маляване на дълга на аф-
риканските страни. Фран-
ция твърдо подкрепя мно-
гостранността и се надя-
ва да продължи да засил-
ва комуникацията и коор-
динацията с Китай по ва-
жни глобални и регионал-
ни въпроси като сътрудни-
чеството с ваксините, изме-
нението на климата и би-
ологичното разнообразие. 

Отношенията между 
ЕС и Китай надхвърлят 
обхвата на икономиката и 
търговията и са от страте-
гическо значение. Силните 
отношения между Брюк-
сел и Пекин отговарят на 

общите интереси на две-
те страни. Франция под-
крепя сътрудничеството 
на високо равнище меж-
ду ЕС и Китай, и е гото-
ва да продължи да рабо-
ти с Китай за напредъка в 
развитието на цялостното 
стратегическо партньор-
ство помежду им.

Двете страни се спора-
зумяха, че завършването 
на преговорите за инвести-
ционно споразумение меж-
ду Китай и ЕС по график е 
довело до значителни пол-
зи и те са готови да ускорят 
последващата работа като 
ратифицирането на спора-
зумението. Двете страни 
подкрепят 15-ата конферен-
ция на страните по Кон-
венцията за биологичното 
разнообразие на Кунмин и  
26-ата конференция на 
страните на Рамковата кон-
венция на ООН за измене-
нието на климата и други 
важни международни про-
грами за постигане на по-
ложителни резултати.

тносно съмне-
нията на някои 
американски ин-
ституции, че ки-
тайските дейст-
вия за справя-

не с климатичните проме-
ни не са реални и доста-
тъчни говорителят на ки-
тайското Външно минис-
терство Джао Лидзиен за-
яви, че през миналата го-
дина Китай е въвел редица 
важни политики в сфера-
та, което е доказателство за 
решимостта на страната за 

активно справяне с проме-
ните в климата и изгражда-
нето на общността на спо-
делената съдба.

„Като най-голямата раз-
виваща се държава Китай 
си е поставил за цел да ре-
ализира въглероден неутра-
литет 10 години след разви-
тите страни, т. е. до 2030 г. 
да достигне пика на парни-
ковите емисии, а до 2060 г.  
въглероден неутралитет. 

От пика до неутрали-
тета развитите държави 
се нуждаят от 60 години, 

а Китай само от 30“, ка-
за Джао Лидзиен и доба-
ви, че САЩ са най-голе-
мият източник на парни-
кови емисии в света. Пре-
дишното американско пра-
вителство напусна Париж-
кото споразумение и се от-
каза да поеме задължение-
то за намаляване на вред-
ните емисии, което сери-
озно подкопава усилията 
на международната общ-
ност за справяне с клима-
тичните промени, подчер-
та говорителят.

О
Справяне с климатичните промени

азарът на труда в 
Китай е успял да 
се запази стаби-
лен през 2020 г.,  
с общо добаве-
ните 11,9 милио- 

на работни места в градове-
те, надвишавайки планира-
ната цел от 9 милиона, ста-
на ясно от данни, публику-
вани от Министерството на 
човешките ресурси и соци-
алното осигуряване.

Нивото на безработица 
в градските райони е спад-
нало до 5,2% през декем-
ври, след като достигна ис-
торическите 6,2% през фев-
руари миналата година.

За да смекчи негатив-
ния ефект от пандемията, 
Министерството предста-
ви 28 нови политики през 

П
Заетостта за миналата година 
остава с положителен вектор

2020 г., включително нама-
ляване на определени оси-
гурителни вноски на рабо-
тодателите с 1,54 трили-
она юана.

Китайското правител- 

ство положи много усилия 
и вложи огромни ресурси в 
насърчаването на предпри-
емачеството и иновацията 
и отмени редица админи-
стративни такси.
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2020年7月31日上午，北斗三号全球卫星导航系统
建成暨开通仪式在北京举行。中共中央总书记、国家
主席、中央军委主席习近平出席仪式，宣布北斗三号

全球卫星导航系统正式开通。

《求是》杂志发表习近平总书记
重要文章《全面加强知识产权保
护工作 激发创新活力推动构建

新发展格局》
新 华 社 北 京1月31日

电 2月1日出版的第3期《
求是》杂志将发表中共中
央总书记、国家主席、中
央军委主席习近平的重
要文章《全面加强知识
产权保护工作　激 发创
新活力推动构建新发展
格局》。

文章强调，创新是引领
发展的第一动力，保护知
识产权就是保护创新。全
面建设社会主义现代化
国家，必 须 更 好推 进知
识产权保护工作。知识产
权保护工作关系国家治
理体系和治理能力现代
化，关系高质量发展，关
系人民生活幸福，关系国
家对外开放大局，关系国
家安全。

文章指出，中国知识产
权事业不断发展，走出了
一条中国特色知识 产权
发展之路，知识产权保护
工作取得了历史性成就，
知识产权法规制度体系
和保护体系不断健全、保
护力度不断加强，全社会
尊重和保护知识产权意
识明显 提 升，对 激 励 创
新、打造品牌、规范市场
秩序、扩大对外开放发挥
了重要作用。同时，我们

十三届全国人大及其
常委会履职以来，连续三
年运用执法检查等法治
方式加强生态环境保护，
助力打好污染防治攻坚
战。1月29日，全国人大常
委会办公厅举行专题新
闻发布会，就相关问题回
答记者提问。

三年制定修改12部生
态环境保护法律

生态环境是关系党的
使命宗旨的重大问题，也
是关系民生的重大社会
问题。怎样在立法层面夯
实生态保护的法治基础？

全国人大常委会法工
委副主任许安标介绍，十
三届全国人大及其常委
会坚持在法治轨道上推
进生态文明建设，2018年
以来，已审议通过宪法修
正案，将“生态文明”写入
宪法，作出《关于全面加
强生态环境保护依法推
动打好污染防治攻坚战的
决议》，制定土壤污染防
治法、长江保护法、资源

税法，修改固体废物污染
环境防治法、森林法、土
地管理法，三年里一共完
成12部生态环境领域专
项法律制定修改工作。

“要在制定修改生态环
境保护专项法律过程中，
建立健全最严格最严密
的生态环境保护法律制
度，不断完善污染防治法
律体系。”许安标说。

在加快生态环境保护
专门立法的同时，许安标
介绍，全国人大还进一步

完善民事、刑事法律制
度，打出组合拳。一方面
将绿色原则确立为民法
典的基 本原则，在物权
编、合同编、侵权责任编
中对民事活动节约资源、
保护生态环境提出具体
要求。特别是在侵权责
任编‘环境污染和生态破
坏责任’一章中，对污染环
境、破坏生态行为规定了
较为完备的民事侵权责任
制度；另一方面，修改刑
法，刑法修正案（十一）将

文化和旅游部近日发
布2021年第一批文化和
旅游行业标准《旅游休闲
街区等级划分》，标准自
2021年4月1日起实施。

根据标准，旅游休闲
街区是指具有鲜明的文
化主题和地域特色，具
备旅游休闲、文化体验
和公共服务等功能，融
合观光、餐饮、娱乐、购
物、住宿、休闲等业态，
能够满足游客和本地居
民游览、休闲等需求的城
镇内街区。

标 准 将 旅 游 休 闲 街
区划分为2个等级，由高
到低为国家级旅游休闲
街区和省级旅游休闲街
区。国家级旅游休闲街
区总占地面积不小于5万
平方米或主街长度不小
于500米，省级旅游休闲
街区总占地面积不小于3
万平方米或主街长度不
小于300米。国家级旅游
休闲街区年接待访客量

应不少于80万人次，省
级旅游休闲街区年接待
访客量应不少于50万人
次。国家级旅游休闲街
区应为步行街，省级旅游
休闲街区应在每日主要
营业时段期间采取主街
限制车辆通行的措施。

在 街 区 的业 态 布局
上，标准提出，应合理规
划，宜有相应业态鼓励
或限制名单。街区业态
应种类丰富，数量充足，
临街单位70%以上对外
开放。街区应有特色文化
主题业态且经营良好，宜
有创意性和艺术性的消
费业态。

对于街区的夜间经营
在标准中有多处提及。
根据标准，旅游休闲街
区宜有晚间文化娱乐活
动，旅游旺季宜有80%以
上的经营单位营业时间
到21时，宜采用声、光、
电等技术烘托休闲氛围，
展现街区的夜景。

2021年第一批文化和旅游
行业标准发布

用法治力量守护绿水蓝天——全国人大常委会连续三年用执法检
查等法治方式加强生态环境保护

污染环境罪的法定最高
刑提高至15年有期徒刑，
并以犯罪情节作为从重
追究刑事责任的标准；将
环境影响评价造假、伪造
环境监测数据的行为明
确规定为犯罪，加大对环
保领域提供虚假证明文件
行为的处罚力度；增加破
坏自然保护地生态犯罪的
规定。

执法检查力度空前
全国人大常委会办公

厅研究室主任宋锐介绍，
本届人大常委会持续加强
生态环保领域的立法、监
督工作，最突出的就是连
续三年开展对大气污染防
治法、水污染防治法、土
壤污染防治法的执法检
查。“这几项检查不论是
规模、力度，还是影响、
效果，在人大工作中都是
空前的。”

全国人大环资委副主任
委员窦树华介绍，本届人
大常委会在各项执法检查
工作中不断探索创新方式

方法，增强监督刚性。例
如执法检查组将明察与暗
访相结合、常规检查与随
机抽查相结合，先后暗访
和抽查了170多个单位和
项目。执法检查报告用案
例和数据说话，点名曝光
143个单位，真正形成监督
压力，让法律的“牙齿”充分
咬合。此外，还引入第三
方评估以提高监督的科学
性、专业性、权威性，先后
委托中国工程院等单位，
对水污染防治法、土壤污
染防治法等法律实施情况
进行评估，包括41位院士
在内的230多名专家参与，
形成了近20万字的评估报
告，以量化分析的方法为
执法检查提供了科学支撑
和专业意见。

“执法检查必须严格，
监督必须有力度，要敢于
动真碰硬，客观公正地反
映执法检查中发现的问
题，督促地方、部门和企
业认真整改纠正违法行
为。”窦树华表示。

也要清醒看到不足。
文章指出，当前，中国

正在从知识产权引进大
国向知识 产权创造大国
转变，知识产权工作正在
从追求数量向提高质量
转变。我们必 须 从国家
战略高度和进入新发展
阶段要求出发，全面加强
知识产权保护工作，促进
建设现代化经济体系，
激 发全社会创新 活力，

推动构建新发展格局。
第一，加强知识产权保护
工作顶层设计。第二，提
高知识 产权保护工作法
治化水平。第三，强化知
识 产权全 链条 保护。第
四，深化知识产权保护工
作体制机制改革。第五，
统筹推进知识产权领域
国际合作和竞争。第六，
维护知识 产权领域国家
安全。
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Експерименталната детска градина в град Шъдзяджуан, 
провинция Хъбей, организира тематични занимания и 
децата напътствани от учители и родители се учат да 
правят кнедли и да се запознаят с очарованието на 
традиционната култура.

Снимка Синхуа

аКтуално

а 29 януари, про-
грамата „Диалог 
със света“, на те-
ма „Сътрудни-
чеството 17 + 1: 
Как да се спра-

вим с настоящите предиз-
викателства?“, подготвен от 
Програмния център за Ев-
ропа и Латинска Америка 
на Китайската медийна гру-
па, се проведе чрез виде-
овръзка.

Експерти и учени от Ки-
тай, Полша, Чехия и Хърва-
тия обмениха мнения за съ-
трудничеството и предизви-
кателствата между Китай и 
страните от ЦИЕ в периода 
след епидемията, обмена по 
„Един пояс, един път“ и дру-
ги теми. Гостите на среща-
та заявиха, че перспекти-
вите на формата „17+1“ са 
широки, а регионалното и 
многостранното сътрудни-
чество са изключително ва-
жни в контекста на глобал-
ната епидемия.

Радек Пифел, бивш ди-
ректор в АБИИ, ръководи-
тел на програмата за биз-
нес в Китай към универ-
ситета „Козмински“ заяви, 
че „17+1“ има четири глав-
ни характеристики: голям 
потенциал, разнообразие, 
предизвикателства и вза-
имна свързаност. Китай и 
страните от Централна и 
Източна Европа имат подо-
бен исторически опит. В мо-
мента в тези държави има 

Н

Експерти от Централна и Източна 
Европа: Сътрудничеството  
„17 + 1“ има огромен потенциал

Активно начало на 2021 година

ългаро-китайска- 
та търговско-про-
мишлена палата 
(БКТПП) още от 
началото на но-
вата година ак-

тивно работи за насърча-
ване и подпомагане раз-
витието на търговско-ико-
номическите отношения 
между България и Ки-
тай. Нейната основна цел 
е подпомагане на бизнес 
контактите между бъл-
гарски и китайски фир-
ми, подкрепа, насърчава-
не и защита икономиче-
ските интереси на своите 
членове. Тя работи за сти-
мулиране на икономиче-
ските връзки – китайски 
внос да се извършва през 
България приоритетно за 
сметка на досега ползва-
ните европейски приста-
нища и други входни точ-
ки. България да се използ-
ва за вход на китайските 
инвестиции в ЕС и по то-
зи начин да се стимулира 

икономиката на страна-
та, като се ползва ресур-
сът ни като логистичен и 
софтуерен център. Полагат 
се усилия за привличане 
на китайски инвестиции 
за региона и по-специал-
но за малките и средни-
те предприятия. Насърча-
ват и подпомагат се бъл-
гарските компании, осо-
бено малките и средните 
предприятия, да навлизат 
на китайския пазар.

Наскоро се проведоха 
виртуални семинари - обу-
чения за навлизането на 
български производители 
и търговски фирми на ки-
тайския пазар. Бе предста-
вен и един нов модел на 
работа при експорт, кой-
то освен за Китай, се от-
нася и за всички остана-
ли държави. Събитията се 
състояха в няколко града 
в страната. 

Проведени бяха няколко 
семинара. В Благоевград 
темата беше “Въведение 

при търговията с Китай“, 
в Пловдив – „Стъпки при 
навлизането на китайския 
пазар“, във Варна – „Паза-
рът на храни и напитки в 
Китай и как да продаваме“, 
в Бургас – „Как да внасяте 
софтуер и да предостави-
те ИТ услуги в Китай?“ и 
в София – „Защо да участ-
ваме на най-голямото из-
ложение за вносни стоки 
в Китай“.

Следващите седмици 
ще се провеждат вирту-
ални срещи по сектори с 
китайски предприятия.

Б

Откриха два древни града 
в провинция Хънан

итайски архе-
олози откриха 
в провинция 
Хънан руини 
на два града, 
датиращи от-

преди 4000 години. Те са 
във формата на квадрат и 
са оградени с ровове. Еди-
ният е с площ от около  
60 000 кв. м, а другият око-
ло 20 000 кв. м, каза Джан 
Сяоху от Института за кул-
турно наследство и архео-
логия на Хънан.

„Трябва да отбележим, 
че рововете са с дълбо-
чина повече от 12 м, кое-
то е твърде дълбоко за 
нормално отбранително 

съоръжение и знак за ва-
жната роля, която са иг-
рали тези два града“, каза 
директорът на института 
Лиу Хайуан.

Разкопките започнаха 
през април миналата го-
дина и обхващат площ от 
1,5 милиона кв. м. При 
тях бяха открити култур-
ни ценности от култура-
та Ърлитоу, която датира 
от периода на династиите 
късна Ся и ранна Шан, т.е. 
преди 3500 и 3800 години. 
Тя е била широко разпрос-
транена на територията на 
днешните провинции Хъ-
нан и Шанси, а по-късно 
на Шънси и Хъбей.

К

много възможности за ин-
вестиции и те се надяват 
също да навлязат по-добре 
на китайския пазар. Според 
него изграждането на ин-
фраструктура е много ва-
жно, като 80% от влакове-
те между Китай и Европа 
минават през Полша, кое-
то е много полезно за стра-
ната, добави Радек Пифел.

Марек Хрубек, дирек-
тор на Центъра за глобал-
ни изследвания към Чеш-
ката академия на науките 
каза, че Китай и държавите 
от ЕС, включително Чехия, 
са наясно с дълбокия сми-
съл на мултилатерализма 
и унилатерализма и непре-
къснато укрепват изгражда-
нето на мултилатерализма. 
Ядрото на сътрудничество-
то „17+1“ е именно той.

Звонимир Стопич, асис-
тент по международни от-
ношения в Загребското 
училище по икономика и 
мениджмънт в Хърватия 

смята, че сътрудничество-
то „17+1“ е мащабно и за-
сяга целия регион на Цен-
трална и Източна Европа 
и Китай. Как да обединим 
повече държави, за да фор-
мираме високо ниво на съ-
трудничество на фона на на-
стоящата икономиа, е ог-
ромно предизвикателство, 
добави той.

Дин Ифан, изследовател 
в Института за световно 
развитие към Държавния 
съвет на Китай заяви, че 
общите инвестиции в меха-
низма надхвърлят 12 мили-
арда щатски долара, а обе-
мът на търговията 95 мили-
арда долара. През последни-
те години, много продукти 
на страните от Централна 
и Източна Европа навлязо-
ха на китайския пазар чрез 
платформи като CIIE. В мо-
мента светът се нуждае от 
повече координация и съ-
трудничество за справяне 
с епидемията.

Българо-китайската търговско-промишлена палата 
стимулира икономическите връзки България-Китай



5днесКитай
5 – 11.02.2021

Коментари

ризивите за по- 
силно икономи-
ческо сътруд-
ничество меж-
ду Германия и 
Китай идват от 

най-високите стъпала на 
правителството и бизнеса 
в най-голямата европейска 
икономика, изтъква в ко-
ментар англоезичният вест-
ник „Чайна дейли“. 

В обръщение към вир-
туалната конференция на 
състоялия се в Давос Све-
товен икономически форум 
(WEF) Херберт Дийс, пред-
седател и главен изпълни-
телен директор на авто-
мобилния производител 
Volkswagen, заяви, че Ки-
тай се движи в правилната 
посока и че всеобхватното 

споразумение за инвес-
тиции (CAI) между ЕС 
и КНР от края на мина-
лата година е „добър ход  
напред“. 

Дийс изтъкна, че е раз-
вълнуван, защото някои от 
смесените предприятия на 
Volkswagen в Китай вече са 
собственост на компания-
та. „За мен е по-лесно да 
инвестирам в Китай, от-
колкото на Китай е поз-
волено да инвестира в Гер-
мания или на други места“, 
каза той и добави, че „те 
зависят от Запада, а ние за-
висим от Китай.“ 

62-годишният герман-
ски бизнес лидер се надя-
ва, че светът ще се вър-
не към времето, когато 
хората са се възползвали 

от развитието на другия, 
вместо да се стремят към 
изолация и да влошават не-
щата. 

„Китай е огромна въз-
можност. Китай също на-
предва бързо в техноло-
гично отношение“, посо-
чи Дийс. Той коментира, 
че провежданата от бив-
шия американски прези-
дент Доналд Тръмп дегло-
бализация и поляризация 
според него е преходен пе-
риод, който ще отмине. 

Петер Алтмайер, гер-
манският министър на 
икономиката и енергети-
ката, също направи из-
явление на форума в ду-
ха на възгледите на глав-
ния изпълнителен дирек-
тор на  Volkswagen, посочва 

вестникът и отбелязва, че 
подписаното от ЕС с Ки-
тай споразумение за инвес-
тициите до голяма степен е 
подобно на споразумение-
то, което САЩ вече имат 
с Китай. 

Китай и ЕС обявиха на 
30 декември приключване 
на преговорите за CAI след 
35 кръга обсъждания в про-
дължение на седем години. 
Това се случи по време, ко-
гато Китай за първи път 
замени САЩ като най-го-
лемия търговски партньор 
на ЕС, отбелязва „Чайна 
дейли“ и напомня, че от 
2004 г. европейският блок 
е най-добрият търговски 
партньор на Китай.

На форума в Давос и 
германският канцлер Анге- 

ла Меркел похвали инвес-
тиционния договор на ЕС 
с КНР. 

„По време на герман-
ското председателство на 
Съвета на Европейския съ-
юз през втората половина 
на 2020 г. ние направихме 
стъпка напред за постига-
нето на инвестиционния 
договор между ЕС и Ки-
тай, за който се прегова-
ряше от 2013 г. насам“, ка-
за Меркел пред форума в 
Давос. 

Меркел заяви, че е мно-
го доволна от този напре-
дък, „защото той внася но-
во качество в отношения-
та между ЕС и Китай и за-
щото сега можем да напра-
вим още повече в сътруд-
ничеството с Китай.“

П

По-силно сътрудничество 
между Германия и Китай 

а 25 януари  
председателят  
на КНР Си Дзин- 
пин взе учас-
тие в тазгодиш-
ното виртуал-

но издание на Световния 
икономически форум в Да-
вос и произнесе реч, оза-
главена „Нека факелът на 
мултилатерализма осветя-
ва пътя на човечеството“, 
която привлече широко  
внимание. 

В момента светът пре-
живява безпрецедентни за 
последния век промени. 
Пандемията от Ковид-19 се 
разпространява, глобалната 
икономика изпадна в дъл-
бока рецесия, нови предиз-
викателства се появяват ед-
но след друго. За пореден 
път човечеството се нами-
ра на кръстопът. И именно 
на този фон председателят 
Си Дзинпин постави в реч-
та си акцент върху четири 
големи въпроса на наше-
то съвремие, на които тряб-
ва да намерим отговори, а 
именно: насърчаване рас-
тежа на световната иконо-
мика, отказ от идеологиче-
ските предразсъдъци, пре-
одоляване на пропастта в 
развитието между развити 
и развиващи се страни и 
справяне с глобалните про-
блеми. Ключът за преодо-
ляване на пропастта в раз-
витието и справянето с гло-
балните проблеми според 
председателя Си Дзинпин 
са общите действия, общи-
ят отговор и сътрудничест-
вото. Мултилатерализмът 
трябва да бъде на преден 
план, да бъде практикуван, 
както и да бъде насърчава-
но изграждането на общ-
ност на споделена съдба за 

човечеството. Важно е да 
се стремим към откритост 
и приобщаване, вместо 
към изолация и изключи-
телност, да се придържаме 
към международното пра-
во като основа и да не тър-
сим хегемония. Трябва да 
следваме пътя на консул-
тациите и сътрудничество-
то, а не на конфликтите и 
конфронтацията. Трябва да 
вървим в крак с времето и 
да не изоставаме в разви-
тието си.

Всяка страна има своя 
история, култура и соци-
ална система, и никоя не 
е по-добра или по-лоша 
от останалите. Това, кое-
то има значение, е, дали 
тази система отговаря на 
националните условия, да-
ли е способна да спечели 
подкрепата на граждани-
те, да осигури политиче-
ска стабилност, обществен 
прогрес и подобряване жи-
вота на хората, както и да 
допринесе за напредъка на 
цялото човечество. Страни-
те трябва да постигнат мир-
но съвместно съществува-
не на базата на взаимното 

уважение и търсене на об-
щото при запазване на раз-
личията, да насърчават об-
мена и взаимното учене, 
давайки тласък на човеш-
кия прогрес.    

В условията на панде-
мия, икономическото въз-
становяване на различни-
те страни не е еднакво и 
пропастта между Севера и 
Юга има опасност да се 
разшири още повече и до-
ри да се затвърди. Между-
народната общност тряб-
ва да покаже дългосрочна 
визия, да уважава поетите 
ангажименти, да осигури 
необходимата подкрепа за 
напредъка на развиващите 
се страни, да защитава тях-
ното законно право на раз-
витие и интереси, да насър-
чава еднаквите права, въз-
можности и правила, и да 
даде възможност на хора-
та от целия свят да споде-
лят шансовете и плодове-
те на развитието.  

Китай винаги е бил ак-
тивен поддръжник на му-
лтилатерализма. През го-
дините, следвайки прин-
ципа, че диалогът има 

предимство пред конфрон-
тацията, а партньорството 
пред съюзите, ние устано-
вихме различни форми на 
партньорски отношения с 
повече от 100 държави и се 
превърнахме в най-големия 
търговски партньор за над 
130 страни. Китай прилага 
изцяло Парижкото споразу-
мение за климата и Днев-
ния ред 2030 на ООН за 
устойчиво развитие, и си 
постави амбициозни цели 
да достигане пик на въгле-
родните емисии до 2030 г. и 
се превърне във въглеродно 
неутрална страна до 2060 г. 
Инициативата „Един пояс, 
един път“ създаде големи 
възможности за развитие за 
страните по света и се пре-
върна в популярен между-
народен публичен продукт. 
Китай провежда активно 
международно сътрудни-
чество във връзка с на- 
стоящата пандемия. Пре-
доставили сме антиепиде-
мични материали за над 
150 страни и 13 междуна-
родни организации, изпра-
тили сме 36 екипа с меди-
цински експерти в държа-
ви, които се нуждаят от по-
мощ, и правим усилия за 
улесняване на доставките и 
достъпността на ваксините 
в развиващите се страни.

Като голяма развиваща 
се държава с 1,4-милиард-
но население, работна си-
ла от 900 милиона души и 
120 милиона пазарни субек- 
та, Китай винаги е бил ва-
жен двигател за глобалното 
икономическо възстановя-
ване и гореща дестинация 
за инвестиции и правене на 
бизнес. С навлизането в но-
ва фаза на развитие Китай 
ще бъде по-тясно свързан 

със световната икономи-
ка. Сключването на инвес-
тиционното споразумение 
между Китай и ЕС ще да-
де повече възможности и 
пространство за Европа и 
света да си сътрудничим.

Механизмът за сътруд-
ничество „17+1“ е друг до-
бър пример за ангажира-
ността на Китай с мулти-
латерализма. От инициира-
нето й преди повече от ос-
ем години, рамката „17+1“ 
създаде всеобхватна и мно-
гопластова структура с ме-
ханизми за сътрудничество 
в близо 20 сфери, като във 
всяка от тях бяха постиг-
нати първоначални и ва-
жни резултати. Благодаре-
ние на тази платформа съ-
трудничеството между Ки-
тай и България в земедели-
ето и други области също 
реализира добри резултати. 

В бъдеще ние ще укреп-
ваме новия етап в развитие, 
ще градим активно нов мо-
дел на това развитие, осно-
ван на вътрешния цикъл ка-
то основа и взаимодействи-
ето между него и външния. 
Китай ще продължи да взе-
ма дейно участие в между-
народното сътрудничество 
за преодоляване на панде-
мията, ще реализира взаим-
ноизгодна стратегия на от-
варяне, ще насърчава устой-
чивото развитие, напредъка 
на научните и технологич-
ни иновации, ще се стреми 
към изграждането на нов 
тип международни отноше-
ния и ще работи, заедно с 
другите държави, за създа-
ването на общност на спо-
делена съдба. Нека факе-
лът на мултилатерализма 
осветява пътя на човечест-
вото напред.

Н
Китай подкрепя твърдо мултилатерализма

Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик на КНР в България
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науКа и образование

итайският фар-
мацевтичен уни-
верситет в Гуан- 
дун и Държав-
ният природо-
научен инсти-

тут в Пущино в Русия 
(PushGENI) наскоро про-
ведоха международен сим-
позиум за усъвършенства-
ни биофармацевтични тех-
нологии чрез видеоконфе-
ренция, в която участваха 
не само експерти от тези 
две страни, но и техни ко-
леги от САЩ, Канада, Ав-
стралия и Полша. 

Гуо Дзяо, ректор на фар-
мацевтичния университет 
в Гуандун, отбеляза на съ-
битието, че появата на но-
ви щамове на COVID-19 е 
огромно предизвикателство 
за международната биофар-
мацевтична общност. За-
това учените от различни 
страни трябва да положат 
още по-големи усилия за 
борба с новата коронави-
русна инфекция, по-специ-
ално в аспекти на клинич-
ното лечение, разработва-
нето на ваксини и техно-
логиите за тестване. Ос-
вен това учените от всички 

ървата соларна 
сонда в Китай, 
която ще пред-
ставлява Раз-
ширена косми-
ческа обсерва-

тория (ASO-S), трябва да 
бъде изстреляна в Космоса 
през първата половина на 
2022 г., отбелязвайки пър-
вата по рода си мисия на 
страната в инициативата 
„Да докоснем Слънцето“. 

Сателитът ще работи в 
синхронна със Слънцето 
орбита на 720 км над Земя-
та. Измервайки около 1000 
кг обща маса, сателитът се 
очаква да обикаля около 
Слънцето в продължение 
на поне четири години. То-
ва обясниха от Обсервато-
рията на лилавата плани-
на към Китайската акаде-
мия на науките, изследова-
телски институт със седа-
лище в Нанкин, провинция 
Дзянсу в Източен Китай, 
предаде агенция Синхуа.

Основните научни це-
ли на сондата включват на-
блюдение на магнитното 
поле на Слънцето и две ос-
новни изригващи явления 
или изблици на звездата, 
които са слънчеви изриг-
вания и изхвърляне на ко-
ронална маса (CME). 

Той ще разположи три 
полезни товара, включител- 

К

П

Експерти от Китай и Русия 
обсъждат усъвършенстването на 
биофармацевтичните технологии

Първата китайска соларна сонда 
ще бъде изстреляна през 2022 г.

“Тесла” разширява 
гигафабриката в Шанхай

мериканската 
компания „Те-
сла“ планира 
да увеличи го-
дишния произ-
водствен капа-

цитет на шанхайската си 
гигафабрика през тази го-
дина от 250 хиляди авто-
мобила на 450 хиляди, на 
фона на засиления интерес 
в Китай и зад граница към 
седаните и кросоувърите 
местно производство.

Китай е един от най-го-
лемите пазари на „Тесла“ 
през последните години. 
Данни на местната авто-
мобилна асоциация показ-
ват, че миналата година 
са били продадени близо  
140 000 автомобила „Мо-
дел 3“, произведени в Ки-
тай, което го прави най-по-
пулярния електрически 
автомобил в страната.

Това помогна на „Тес-
ла“ да достави 500 000 ав-
томобила по целия свят 
през 2020 г., с 36% ръст 
на годишна база, въпреки 
трудностите, причинени от 
епидемията.

Освен шанхайския си 
завод, американската ком-
пания работи по изграж-
дането на капацитета в 
Берлин и Тексас, като та-
мошните фабрики се оч-
аква да заработят през та-
зи година.

По-рано този месец „Те-
сла“ започна доставките на 
„Модел Y“. Автомобилният  
производител стартира из-
носа на „Модел 3“ от Ки-
тай за Европа през октом-
ври и ще продължи с дос-
тавките за други азиатски 
страни през тази година.

А

3D принтиран робот за 
мониторинг на тръби

кип китайски 
учени начело с 
професор Дзуо 
Съян и д-р Лиу 
Дзиенбин от Ти-
ендзинския уни-

верситет разработиха 3D 
принтиран робот за мони-
торинг в реално време на 
течове и други проблеми с 
тръбите на водоснабдител-
ната система. Той е в със-
тояние да проверява както 
външната, така и вътреш-
ната им страна.

Подобни роботи обик-
новено се проектират за 
специфични приложения, 
имат сложна структура и 
трудно се адаптират към 
различните условия. Освен 
това са относително тежки 

поради твърдия материал, 
от който са направени.

Новият дизайн на еки-
па от Тиендзинския уни-
верситет обаче се е спра-
вил с тези предизвикател-
ства. Устройството за зах-
ващане на техния робот се 
състои от три секции, кои-
то се контролират от три 
всмукателни тръби в зад-
ната част. 

За отпечатването на 3D 
робота учените използвали 
материал, който се огъва 
лесно и е приспособим към 
тръби с различни диаме-
три, радиус на кривината 
и наклона. Те проектирали 
устройството с помощта на 
CAD софтуер, за да улеснят 
бъдещите нововъведения. 

Е
страни трябва да задълбо-
чат академичния обмен и 
да засилят практическото 
сътрудничество, за да сти-
мулират цялостното разви-
тие на биофармацевтична-
та индустрия.

Първият заместник-рек-
тор на PushGENI Дмитрий 
Строганов отбеляза, че уче-
ни от различни страни са 
натрупали ценен опит в 
противодействието на епи-
демията COVID-19, което 
отваря нови перспективи 
за развитието на биомеди-
цината. Той изрази надеж-
да, че участниците в сим-
позиума, като постигнат 

по-добри резултати от на-
учните изследвания, ще мо-
гат да засилят допълнител-
но международния обмен и 
сътрудничество.

На симпозиума бяха из-
слушани 22 тематични до-
клада за патогенезата на 
туморния растеж, разра-
ботването на противора-
кови лекарства, интегри-
раното използване на ки-
тайската традиционна и за-
падна медицина в клинич-
ното лечение, тенденциите 
в развитието на биофарма-
цевтичната индустрия, как-
то и иновациите и разви-
тието на биотехнологиите.

но Full disk Vector Magneto 
Graph, Hard X-ray Imager и 
Lyman-alpha Solar Telescope.

Досега слънцето е 
единствената неподвиж-
на звезда, която може да 
бъде изследвана в детай-
ли от хората. По-голямата 
част от радиацията му е 
блокирана от земната ат-
мосфера. 

Само чрез изпращане на 
сонди в Космоса може да 
се представи пълна карти-
на на Слънцето за по-на-
татъшни изследвания. Тъй 
като поведението на Слън-
цето варира в рамките на 
11-годишен цикъл и звезда-
та навлиза в Слънчев ци-
къл 25, се очаква да дос-
тигне своя пик на излъч-
ване около 2025 г. 

Слънчевата сонда може 

да помогне да се получат 
подробни записи на слън-
чевата активност по време 
на нейния възход до пико-
вите години, каза Ган Уай-
кън, изследовател от инсти-
тута.

Сателитът също ще ре-
ализира своя потенциал в 
прогнозата за космическо-
то време. CME могат да 
бъдат открити поне 40 ча-
са преди пристигането им 
от обсерваторията, като се 
очаква това допълнител-
но да улесни ранните пре-
дупреждения за увреждане 
на електромагнитната сре-
да на Земята.

От 60-те години на ми-
налия век в глобален ма-
щаб са изстреляни над 70 
спътника за слънчево на-
блюдение. 

Фармацевтичният 
университет в Гуандун



7днесКитай
5 – 11.02.2021

иКономиКа

андемията за-
сегна сериозно  
Пакистан, но въ-
преки това из-
граждането на 
всички проекти 

в рамките на китайско-па-
кистанския икономически 
коридор не е спирало и 
върви по график. Подпи-
сани бяха и нови споразу-
мения за сътрудничество 
в енергетиката между две-
те страни.

През декември 2020 г. 
приключи втората фаза 
от разширението на Ка-
ракорумската магистра-
ла, който бе изпълнен от 
Китайската компания за 
мостово и пътно строи-
телство (CRBC). Послед-
ната година от изпълне-
нието на проекта проте-
че в условията на епиде-
мията от COVID-19, но то-
ва не попречи на китайски 
и пакистански работници 
да продължат работа и да 
завършат магистралата в 
срок. Коментирайки ситуа-
цията, мениджърът на про-
екта Хъ Пин казва: „Съз-
дадохме работна група за 
превенция и подготвихме 
достатъчно защитни мате-
риали. Изискваме от всич-
ки наши и местни работ-
ници да носят маски. Те-
зи, които работят в затво-
рени пространства имат за-
щитно облекло. Когато са 
по цял ден с тези костюми 
не е никак лесно и е мно-
го изтощително“.

Голяма част от Карако-
румската магистрала пре-
минава пред планински 
район, чието население 
е практически откъснато 

от света, затова пускане-
то й в действие е от голя-
мо значение за подобрява-
не на транспортната мре-
жа в района и стимулиране 
на местното икономическо 
развитие. Заместник-дирек-
торът на пакистанската На-
ционална пътна служба Ар-
баб Али Дакан обяснява: 
„Благодарение на магис-
тралата ще бъде съкратено 
времето за придвижване до 
различни места. Има и дру-
ги ползи, например значи-
телно намаляване на разхо-
дите за пътуване, местната 
икономика ще се развива 
по-добре, тъй като хората 
ще могат да транспортират 
селскостопанска продукция 
до по-големи пазари“.

Разширяване на шосе-
то на Каракорумската ма-
гистрала не е единстве-
ния проект, който при-
ключи по време на панде-
мията. Друг подобен е раз-
ширяване на държавното 
училище „Факир“ в Гва-
дар. Образователното ни-
во в този район е ниско и 
за да помогне за неговото 

повишаване Китайската 
фондация за мир и раз-
витие финансира разши-
ряване на училище „Фа-
кир“, което бе реализира-
но от China Сommunications 
Сonstruction Company. През 
юни 2020 г. обектът бе за-
вършен и предаден за из-
ползване. Неговият дирек-
тор казва пред журнали-
сти: „Благодарни сме на 
китайското и пакистанско-
то правителства. Благода-
рение на тях строителните 
работи по училището при-
ключиха бързо. То е изклю-
чително полезно за местни-
те хора, тъй като нуждата 
от образование е голяма. 
Образователното ниво тук 
е сравнително ниско и про-
ектите от Китайско-пакис-
танския икономически ко-
ридор ще облагодетелстват 
хора в Гвадар“.

Приключилите пре-
ди пандемията проекти в 
рамките на Китайско-па-
кистанския икономически 
коридор играят важна ро-
ля за нормалното функцио-
ниране на икономиката на 

южноазиатската страна. 
Така например, ТЕЦ, из-
граден с помощта на Ки-
тайската електроенергий-
на корпорация (CLP Group) 
в провинция Белуджис-
тан е произвел през 2020 
г. 7,36 милиарда килова-
та електроенергия, които 
са удовлетворили нужди-
те на 4 милиона домакин-
ства. Заместник-генерални-
ят мениджър на централата 
Абрийн Шах обяснява „Ки-
тайско-пакистанският ико-
номически коридор ни но-
си много ползи. Преди из-
граждането на проектите 
Пакистан страдаше мно-
го от недостиг на електро-
енергия. Капацитетът на 
нашия ТЕЦ е голям, което 
успешно компенсира недос-
тига в национален план, съ-
действа за икономическо-
то развитие и създава бла-
га за обикновените хора“.

Китайският посланик 
в Пакистан Нун Жун каз-
ва, че през изминалите 
пет години сътрудничест-
вото между двете страни 
в рамките на икономиче-
ския коридор е постигна-
ло ползотворни резултати, 
допринасяйки за развитие-
то на Пакистан и взаим-
ната свързаност между от-
делните му части. Панде-
мията от COVID-19 създа-
де сериозни предизвикател-
ства, но проектите от Ки-
тайско-пакистанския ико-
номически коридор постиг-
наха важен напредък, игра-
ейки не малка роля в под-
крепа на борбата с панде-
мията, стабилизиране на 
икономиката и гарантира-
не живота на хора. 

Премиерът на страната 
даде висока оценка на ре-
зултатите от Китайско-па-
кистанския икономически 
коридор. В интервю за Ки-
тайската медийна група той 
заяви, че благодарение на 
проекта е подобрена път-
ната мрежа и е разрешен 
до голяма степен въпросът 
с доставките на електрое-
нергия. Имран Хан изра-
зи увереност, че в бъдеще 
коридорът ще продължи да 
стимулира развитието на 
промишлеността и селско-
то стопанство, допринасяй-
ки за подобряване живота 
на обикновените хора. 

„Китайско-пакистански-
ят икономически коридор 
е много важен за нашата 
страна. Той означава реди-
ца неща, но преди всичко 
пътища, енергийни мощ-
ности и свързаност между 
регионите. В момента те-
че изграждането на коридо-
ра в западна посока – раз-
ширяване на пристанище-
то Гвадар. Там ще въведем 
преференциални политики, 
насърчаващи развитието на 
специални технологични и 
икономически зони. Надя-
ваме се да привлечем пове-
че китайски производите-
ли, тъй като работната ръ-
ка в Пакистан е по-евтина 
от тази в Китай. Надяваме 
се коридорът да даде тласък 
за развитие и на селското 
ни стопанство. Пакистан е 
земеделска страна, но про-
извежданата селскостопан-
ска продукция не е голяма. 
Надяваме се да ползваме 
опита на Китай и да пови-
шим производителността“, 
добави премиерът.

П

Реализация на проекти от Китайско-
пакистанския икономически коридор 

Потреблението на гражданите 
е формирало 54,3% от БВП 
през миналата година

рез 2020 г. про-
дажбите на сто-
ки на дребно в 
Китай са били 
за 39,2 трили-
она юана. По-

треблението е допринесло 
с 54,3% за формирането на 
БВП, което представлява 
най-високо ниво през по-
следните години и остава 
стабилизиращ фактор за 
националната икономика. 
На кръгла маса по иконо-
мически въпроси, органи-
зирана от Международ-
ния център за икономиче-
ски обмен, няколко експер-
ти посочиха, че разширя-
ването на вътрешното по-
требление трябва да остане 
приоритет в политиката на 

правителството за 2021 г.
Според Джан Лицюн 

от Центъра за развитие и 
проучвания при Държав-
ния съвет, продължаваща-
та епидемия от COVID-19 
способства за нестабил-
ността и несигурността на 
външната среда, която от 
своя страна досега бе клю-
чова за възходящото раз-
витие на китайската ико-
номика. В тази ситуация, 
не трябва да се разчита на 
външното потребление, а 
да се работи за разширява-
не на вътрешното. „Един-
ствено ако се разгърне в 
пълнота потенциалът на 
вътрешното потребление, 
китайската икономика ще 
бъде способна да се развива 

устойчиво. Това ще бъде 
приоритет през 2021 г., ще 
провеждаме активна фи-
нансова и стабилна парич-
на политика, за да създа-
дем необходимите условия 
за разширяване на вътреш-
ното потребление“, добавя 
Джан Лицюн.

Неотдавна директорът 
на Държавното статистиче-
ско управление Нин Дзи-
джъ заяви, че съществу-
ват добри възможности за 
повишаване ролята на по-
треблението за икономи-
ческия растеж. В сравне-
ние с развитите страни има 
какво да се направи в тази 
насока, нужно е да се по-
виши способността за по-
требление на хората, да се 

усъвършенстват политики-
те и условията в тази сфе-
ра и да се създадат повече 
възможности за потребле-
ние, смята той.

Заместник-директорът 
на Международния цен-
тър за икономически об-
мен Уан Имин счита, че 
освен краткосрочни мерки 
за съдействие на потребле-
нието, по-важното е да се 
създаде система, която да 
го гарантира в дългосрочен 
план. „Изграждането на по-
добна система е от важно 
значение. Тя би обхванала 
например реформа в раз-
пределението на доходите, 

повишаване на социални-
те осигуровки и разширя-
ване процента на жилища 
под наем, за да бъде нама-
лена тежестта върху хората 
от закупуването им. От дъл-
госрочна гледна точка тези 
мерки са от полза за стаби-
лизиране на потреблението, 
така че то да изиграе роля-
та си като основния двига-
тел за икономическия рас-
теж“, посочи той. Според 
Уан Имин, ако епидемията 
от COVID-19 бъде поставе-
на под ефективен контрол 
през 2021 г., ръстът на по-
треблението е възможно да 
се повиши до 10%.

П
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К
аскадните водопа-
ди Дзиулун, или 
Девет дракона, не 
са най-популяр-
ната дестинация 
в Юннан, но за 

мен са едно от най-краси-
вите места в провинцията. 

Водопадите  
Девет дракона 

се намират в покрайнини-
те на градчето Луопин, на 
2-3 часа с кола, а може да 
идете и с автобус от Кун-
мин. Зоната за разглеждане 
е 4 км и погледната от въз-
духа прилича на сребърен 
дракон, който се вие през 
зелените планини.

и на екопътеката край река-
та Дуои, която също ще ви 
разкрие множество краси-
ви гледки. Билетът за зона-
та е около 60 юана (15 лв.), 
а разходката ще ви отнеме 
около 3 часа.

Когато пристигнахме в 
Луопин, освен водопадите 
имахме намерение да ви-
дим и прочутите полета с 
цветя, които нашите ки-
тайски приятели ни пре-
поръчаха. Ние трябваше да 
повървим пеша по шосе-
то между селата, докато се 

Водопадите Девет дракона и 
терасовидните оризови полета 

Провинция Юннан 

спомени от Китай. Пътека-
та около водопадите започ-
ва от най-високата точка, 
така че може да се насла-
дите на страхотни гледки, 
преди да погледнете водо-
пада от сала. След водопа-
дите може да се разходите 

изкачим достатъчно, че да 
ги видим. Е, не бяха цве-
тя, а рапица. Изглежда на-
шите приятели са реши-
ли, че няма да разберем 
думата, и затова ни каза-
ха, че са цветя, но гледка-
та все пак беше красива. 
Добре е обаче да отидете в 
края на февруари и средата 
на март, иначе ще изтър-
вете цъфналата рапица, а 
без жълтите цветове глед-
ката не е толкова впечат- 
ляваща.

В Луопин може да се 

най-голяма. Около тях се 
формират много плитки и 
дълбоки басейни, блестящи 
на слънчевите лъчи. Вода-
та е кристалночиста.

Най-големият водопад е 
широк 144 м и оглушител-
но пада на 56 м височина 

Легендата, донесла име-
то на водопадите, разказва, 
че преди много време Лу-
опин бил голям океан. Де-
вет черни дракона и девет 
бели дракона се били дъл-
го време помежду си, за да 
направят океана свой дом. 

Белите дракони били побе-
дени и 8 от черните драко-
ни се настанили в различ-
ни райони на океана. По-
следният черен дракон на-
пакостил на местните хо-
ра, затова боговете го на-
казали, като нарязали ле-
говището му на три стръм-
ни басейна с вода. Така се 
образували водопадите на 
Деветте дракона. Те падат 
от стотици метри височи-
на. Заради годините еро-
зия и релефа са се форми-
рали десет водопада в раз-
лични размери и форми на 
различни нива, образувай-
ки каскади. През есента и 
пролетта тяхната прелест е 

във формата на арка. Ако 
погледнем от гигантската 
скала до него, може да ни 
се стори, че водата пада ди-
ректно от рая към земя-
та. Зад водопада се нами-
ра 10-метрова пещера с ба-
сейн. Другите водопади па-
дат много по-леко и внима-
телно. Над водопадите се 
издига планината. Заедно 
те формират прекрасна пас-
торална панорама. Когато 
посетих водопадите през 
2017 г., имах възможност-
та да се кача на дървен сал, 
с който ме заведоха точ-
но под най-големия водо-
пад. И до днес това е един 
от най-прекрасните ми 
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е удобно във всяка част на 
Китай. Най-често шофьор-
ите сами ви намират. Авто-
бусите от Кунмин тръгват в 
10:20, 12:30 и 18:00 ч. Биле-
тите за забележителностите 
са около 100 юана (25 лв.), 
но може да се възползвате 
и от 7-дневния пакет, кой-
то ви позволява неограни-
чен достъп до всички забе-
лежителности в префекту-
рата за 180 юана (45 лв.).  
Билетите за деца са напо-
ловин цена, а най-малките 
влизат безплатно.

С това изчерпахме по- 
известните места в про-
винция Юннан. Надява-
ме се да сме ви спечели-
ли на страната на провин-
цията на юг от красивите 
облаци. В седми брой на  
в. „Китай днес“ ще про-
дължим пътуването си, ка-
то се отправим към авто-
номния регион Вътрешна 
Монголия, където ни ча-
кат не по-малко любопит-
ни места. Ако и вие има-
те интересни преживява-
ния в Китай, които иска-
те да споделите, изпрате-
те ни ги,  ние ще ги пуб-
ликуваме.

Галина ТОНЕВА
Кунмин - София

титлата „изкусни скулп-
тори“ и осигуряват преда-
ването на доброто им име 
през поколенията. Днес те-
расовидните оризови поле-
та на хани са част от све-
товното културно наслед-
ство на ЮНЕСКО.

Най-доброто време да 
посетите терасовидните по-
лета в Юенян е от ноември 
до април. През зимата те-
расите са напълнени с во-
да и създават многоцвет-
ни картини пред погледа.

Климатът в префектура 
Юенян е умерен и не е ни-
то прекалено горещо, нито 
студено. Все пак сутрин и 
вечер времето е по-хладно, 
а по обяд слънцето е сил-
но, но това важи за цялата 
провинция Юннан. Пазе-
те се от слънцето, тениска 
и къси панталони са иде-
ален вариант през цялата 
година, но ви съветваме да 
си вземете и връхна дреха.

Докато сте в района, 
не забравяйте да посетите 
туристическото село на ет-
носа хани. Ще се наслади-
те на народни танци, пред-
ставления и др. Ще опоз-
наете уникалната архитек-
тура на етноса, а именно 

насладите и на традициите 
и фестивалите на малцин-
ството буи. Но трябва да 
посетите градчето в опре-
делено време от годината.

Отново ви съветваме да 
използвате приложенията и 
ако имате възможност, да 
прочетете отзивите за раз-
личните хотели, защото мо-
же да попаднете в  лош хо-
тел за същите пари, които 
бихте дали за най-добри-
те хотели в града, както се 
случи с нас.

До градчето може да 
стигнете с автобус от Кун-
мин. Автобусите са редов-
ни на всеки 40 минути от 
07:00-18:20 ч. всеки ден. Ка-
то пристигнете, може да 
вземете директно авто-
бусче до забележително-
стите за 8-10 юана (2-3 лв.).  
Можете да ползвате и 

уникалните оризови 
терасовидни полета  

в Юенян.
Площта им е повече от 

110 кв. км и са шедьовър 
на изобретателността на хо-
рата от малцинството хани 
от поколения. Етносът ха-
ни се заселва по стръмни-
те планини Айлао в Юе-
нян преди 2500 години. За-
ради борбата им с тежкия 
и стръмен терен, местни-
те жители успешно са съз-
дали т. нар. тераси, които 
да могат да обработват. На 
практика склонът на пла-
нината е разделен на ета-
жи, на които се отглежда 
ориз, от който местните ус-
пешно се прехранват. Тех-
нологията на етноса хани 
да се разработи плодород-
на земя върху суровите пла-
нински склонове остава не-
известна за другите части 
на Китай и за Югоизточ-
на Азия до 14-и век. 

Изобретателността на 
хората от хани превръща 
планините Айлао в худо-
жествена картина. В знак 
на признателност импера-
торите от династия Мин 
(1368-1644) дават на хани 

такситата, които чакат 
пред автогарата. Някои хо-
тели предлагат и бусове, с 
които да ви закарат до за-
бележителностите и да ви 
изчакат, но разбира се, це-
ната им е по-висока. 

Когато пътувахме до 
полетата с рапица, умиш-
лено слязохме още на пър-
вата спирка на редовния 
бус извън града и извър-
вяхме пътя между селата 
пеша. По този начин видя-
хме как живеят китайски-
те селяни, как изглеждат 
фермерските къщи и из-
общо потопихме се в ав-
тентичен Китай. Разбрах-
ме, че в някои от селски-
те къщи може и да се пре-
нощува.

Друга интересна дес-
тинация на по-малко от  
400 км от Кунмин са 

гъбовидните къщи, които 
може да видите в цялата 
околия. 

На 12 декември по лун-
ния календар се провеж-
да празникът в Хабо, не го 
пропускайте.

Интересен феномен в 
района са и облаците в 
градчето Синдзие. Заради 
голямата надморска висо-
чина градчето често е обви-
то в облаци и представлява 
страхотна сцена за обекти-
вите на фотографите.

Районът притежава из-
ключително силен етниче-
ски колорит, тъй като освен 
хани, е населен и с много 
представители на етносите 
яо, мяо, и, дай, джуанг и др.

До терасовидните поле-
та в Юенян можете да взе-
мете автобус от южната ав-
тогара на Кунмин, до град 
Синдзие, префектура Юе-
нян и след това да наемете 
кола за всяка от забележи-
телностите. Да платите да 
ви закарат с бус или кола 
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ветът е вече в 
„глобална соци-
ално-икономи-
ческа криза“, ми-
наваща под зна-
ка на COVID-19. 

Тази криза се съпровожда 
с „локдаун“ вълна, мина-
ваща по цели континенти 
и затваряща икономики и 
общества, за което несъм-
нено вина има коронави-
русът. Но в условията на 
кризата най-пострадали се 
оказват западните иконо-
мики - САЩ, Великобри-
тания, Белгия, Италия и 
други, смята проф. Нако  
Стефанов.

В коментар за Радио Ки-
тай за икономическото със-
тояние на КНР през изми-
налата година известният 
български професор е кате-
горичен, че обратно на то-
зи факт – редица азиатски 
държави демонстрират зна-
чително по-висока устойчи-
вост както по отношение 

С

Към ново „Велико разделение“  
на фона на глобалната криза

на коронавируса, така и по 
отношение на стопанското 
функциониране. 

„Особено забележите-
лен е примерът на КНР, 
подчертава проф. Стефа-
нов и продължава: Стра-
ната, която първа бе за-
сегната от COVID-19, де-
монстрира успешно спра-
вяне, както с коронавиру-
са, така и с икономическия 
спад, съпровождащ мерки-
те по справяне с епидеми-
ята. В борбата с тази бо-
лест Китай изгради ефек-
тивна стратегия, която в 
първия си етап акцентира 
върху масово тестиране на 
населението, проследяване 
на контактните лица и ве-
ригите на заразяване. След 
което следваше изолира-
не на заразените и актив-
ни мерки по спасяване на 
заболелите.” 

Професорът пояснява: 
„На един втори етап уда-
рението ще е върху създа-
ването на колективен иму-
нитет. Но не по примера 
на Швеция, където това за-
почна да се осъществява за 
сметка на първоначалното 
допускане на свободно раз-
пространение на коронави-
руса, съпроводено с немал-
ко смъртни случаи. В Ки-
тай се разработват 11 вак-
сини, като почти половина-
та са вече на финална фа-
за на подготовка. Така че 
този колективен имунитет 
ще се създава на базата на 
масовото ваксиниране на 
населението”.

„Особено впечатлява ико-
номическото възстановя- 

ване на КНР. След очак-
вания спад през месеци-
те на появата и разпрос-
траняване на COVID-19 
в първата половина на  
2020 г. последва процес на 
бързо възстановяване, по-
сочва проф. Стефанов. 

В третото тримесечие 
на миналата година рас-
тежът бе 4.9% спрямо съ-
щото тримесечие на 2019 г.  
Темповете на това възста-
новяване нарастват с из-
ключителна скорост. През 
четвъртото тримесечие на 
2020 г. растежът вече бе 
6.5%. Особен бе успехът в 
индустриалната продукция, 
която през декември 2020 
г. отбеляза скок със 7.3% 
спрямо същия месец годи-
на по-рано. 

Китай се възползва от 
голямото търсене, от една 
страна, на стоки, свързани 
със защита от коронавиру-
са, а от друга, на електро-
ника, тъй като в условия-
та на COVID-19 рязко се 
ускори броят на хората по 
света, които започнаха да 
работят дистанционно от 
вкъщи. Търговският про-
фицит на Китай за 2020 го-
дина достигна рекордни-
те 535 млрд. щатски дола-
ра, което е с 27% повече 
от 2019 г.

Необходимо е да се ка-
же, че анализаторите на 
МВФ (Международния ва-
лутен фонд) очакваха съв-
купният ръст на Китай за 
2020 г. да не надминава 
1.9%, напомня авторът на 
коментара. Но КНР отно-
во изненада с 2.3% растеж 

на годишна база”, казва той 
и добавя, че в тази връз-
ка възниква интересен въ-
прос накъде водят проце-
сите, при които Китай осъ-
ществява ефективно въз-
становяване и развитие, 
докато съвкупният Запад 
засега трудно се справя с 
COVID-19, а обществото и 
икономиката стагнират?

„Преди време Самюел 
Хънтингтън (Samuel P. 
Huntington) създава терми-
на „великото разделение“ 
(Great Divergence), използ-
ван по-късно от Кенет По-
меранц (Kenneth Pomeranz) 
в неговата книга „Великото 
разделение: Китай, Европа 
и формирането на модер-
ната световна икономика“ 
(The Great Divergence: China, 
Europe, and the Making of 
the Modern World Economy). 
В нея той говори за това, 
че западните държави във 
втората половина на т. нар. 
Ново време успяват да из-
преварят останалите стра-
ни, като по този начин се 
осъществява велико раз-
деление между тях и ос-
таналия свят“, продължа-
ва коментара си известни-
ят български професор, д-р 
на философските и истори-
ческите науки.

Остава да се запитаме 
дали днешната „глобална 
криза“, минаваща под зна-
ка на COVID-19, не обозна-
чава начало на рязко от-
късване на редица азиат-
ски страни начело с Ки-
тай от Запада и останалия 
свят отбелязва професорът. 
Казано с други думи, не 

наблюдаваме ли днес едно 
ново велико разделение, ка-
то този път изоставащият 
е Западът, задава въпроса 
анализаторът и отговаря: 

„Само времето ще по-
каже дали ще станем сви-
детели на „Новото вели-
ко разделение“. Но така 
или иначе става ясно, че 
т. нар. „Дълъг азиатски ци-
къл на икономическа ди-
намика“, заменил във вто-
рата половина на 90-те го-
дини на ХХ век „Дългият 
северноамерикански цикъл 
на икономическа динами-
ка“, придобива все повече 
и повече устойчиво разви-
тие. Добре ли е това за све-
та като цяло, в частност 
постъпателната устойчи-
ва динамика на водеща-
та сила в осъществяване-
то на „Азиатския цикъл“ 
– съвременен Китай, в ус-
ловията на засилващ се  
хаос и кризисни процеси, 
които обозначаваме като 
„глобална криза“ под зна-
ка на COVID-19? Да, то-
ва определено въздейства 
благоприятно върху соци-
ално-икономическия кли-
мат в глобален план, смята 
проф. Стефанов. Тъй като 
работещата стопанска сис-
тема на КНР в днешните 
сложни условия все пове-
че и повече започва да иг-
рае ролята на локомотив 
за глобалната икономика. 
А успешната китайска ан-
тикоронавирусна стратегия 
показва добър пример, как 
човечеството може и след-
ва да се справя с опаснос-
ти от типа на COVID-19.

интервю за Ки-
тайската цен-
трална телеви-
зия посланикът 
на КНР в САЩ 
Цуей Тиенкай 

изказа мнение по въпро-
са как ще се променят ки-
тайско-американските от-
ношения по време на за-
почналото президентство 
на Джо Байдън. Дипло-
матът изрази надежда, че 
САЩ ще успеят да преос-
мислят политиката си към 
Китай през последните го-
дини, да разберат същност-
та на проблема, да прием-
ат положителна, констру-
ктивна, ориентирана към 
бъдещето политика спрямо 
Китай, която ще отговаря 
на съвременните условия. 

Според посланика са-
мо търпението не е дос-
татъчно, необходими са и 
рационалност и искреност. 
„Говорителят на Белия 
дом обикновено определя 

В

Посланик Цуей Тиенкай: САЩ трябва да 
преосмислят политиката си към КНР 

китайско-американските 
отношения като стратеги-
чески и конкурентни, а ня-
кои от възгледите на Ва-
шингтон относно вътреш-
ната и външната политика 
на Китай са неточни“, каз-
ва Цуей Тиенкай. 

Посланикът се надява, 
че американската стра-
на ще може търпеливо и 

обективно да опознае Ки-
тай, съвременния свят и 
китайско-американските 
отношения. Цуей Тиенкай 
отбеляза, че за здравослов-
ното и стабилно развитие 
на отношенията между Ки-
тай и САЩ е необходимо 
да се отговори на един ос-
новен въпрос: дали две дър-
жави с различна история и 

култура, както и различни 
социални системи, могат 
мирно да съжителстват, да 
се съсредоточат върху съ-
трудничество и контрол на 
различията, по този начин 
в полза на народите на две-
те държави и международ-
ната общност. 

Дали САЩ ще могат да 
приемат развитието на раз-
личен Китай, дали Вашинг-
тон ще може да зачита пра-
вото на китайския народ 
на по-добър живот, това са 
основни въпроси. Незави-
симо кой е начело на дър-
жавата, трябва да се отго-
вори на горните въпроси. 
Ако се появят ясни, точ-
ни и положителни отгово-
ри, ще бъде възможно да 
се решат конкретни про-
блеми в двустранните от-
ношения, смята посланик 
Цуей Тиенкай.

На въпроса ще продъл-
жи ли търговската вой-
на между КНР и САЩ 

дипломатът отговаря, че в 
исторически план Китай 
винаги е бил против така 
наречената търговска война, 
но ако някой иска да води 
търговска война с неговата 
страна, Китай не се страху-
ва от това. Американските 
бизнес лидери се надяват 
двустранните отношения да 
се нормализират възможно 
най-скоро и да създадат нор-
мална и благоприятна биз-
нес среда за предприятия-
та от двете страни, посоч-
ва посланикът. 

На въпроса могат ли ки-
тайско-американските от-
ношения да се влошат още 
повече Цуей Тиенкай отго-
варя, че това изцяло зави-
си от политическите мер-
ки, които ще предприемат 
двете страни. Той посочва, 
че в дългосрочна истори-
ческа перспектива сътруд-
ничеството е единствени-
ят правилен избор за Ки-
тай и САЩ. 

Проф. Нако СтеФаНов
дфн, д-р ист.

Цуей тиеНКай, посланик на КНР в СаЩ



11днесКитай
5 – 11.02.2021

Безпилотното шофиране 
ще навлезе в живота на 

хората в Пудун
 10

Собственичката на мал-
кото ресторантче „Маолун“ 
е родена в района Пудун и 
целия си живот прекарва в 
работа и приготвянето на 
автентични шанхайски яс-
тия. Тя говори с много емо-
ция за огромните промени, 
случили се тук. „Пудун се 
разви страшно бързо. От-
съствах известно време и 
като се върнах, дори не раз-
познах мястото. Преди пъ-
тувах главно с лодка, сега 
пътувам с кола през под-
водния тунел. Чух, че ве-
че има и автономни авто-
мобили. Предполагам, че 
в бъдеще в Пудун със си-
гурност ще има такива ко-
ли. Няма да са необходими 
шофьори, а ще се пътува с 
въвеждане на дестинация-
та от началната до крайна-
та точка“.

11

Палестинският учител 
Захид Икбал, който живее 
в Шанхай от 15 години, си 
спомня: „Когато дойдох в 
Шанхай, и Цинпу, и Сунд-
зян, и другите места на ра-
йона Пудун бяха малки се-
ла, нямаше луксозни мо-
лове и модерни офис сгра-
ди. А виж сега, Шанхай се 
променя с всеки изминал 
ден. Според мен безпилот-
ните коли ще започнат да 
се използват масово в града 
в срок от 5 години. В мо-
мента ходя на шофьорски 
курсове, може би безпилот-
ната кола ще се превърне в 
реалност, преди да си взе-
ма шофьорската книжка“.

Влаковете „Маглев“, 
изкуственият интелект и 

общество

Как ще изглежда 
шанхайският район 
Пудун до 2035 г.
„Предпочитам едно легло по западния бряг на река Хуанпу, 
отколкото цял апартамент по източния й бряг“, гласи една 
стара местна поговорка. Преди 30 години районът Пудун 
представляваше едно поле с бедняшки квартали и неудобен 
транспорт. Кой можеше да предположи, че днес той ще 
се превърне в красивата визитка на Шанхай. Хората тук 
имат различни истории, свързани с района, както и големи 
очаквания за бъдещето му. Как ще изглежда той през 2025 г. 
дори и през 2035 г.? Нека заедно да си споделим.

роботите правят живота в 
Пудун по-интелигентен

12

Тиен Шъчао, постдок-
торант по специалност 
„Железопътен транспорт“ 
в Университета Тундзи, 
е загрижен най-много за 
транспорта в мегаполиса. 
Според него благодарение 
на узрелите технологии за 
магнитна левитация влако-
вете „Маглев“ между две-
те летища на Шанхай ще 
бъдат пуснати в действие 
през следващите 5 години, 
с което разстоянието по-
между ще се изминава са-
мо за половин час. Някой 
ден пътуването до вкъщи 
с високоскоростен влак от 
слизането от самолета ще 
се сбъдне. Същевременно 
влаковете с магнитната ле-
витация значително ще на-
малят шума по време на 
пътуването им.

13

Готвачът г-н Дуан очак- 
ва роботите да започнат 
да помагат в работата му. 
Той каза, че след 5 години 
районът ще бъде по-прос-
периращ, с повече търгов-
ски центрове и магази-
ни и транспортът ще бъде 
по-удобен. А след 15 годи-
ни роботите ще навлязат в 
ежедневието и приходите 
на хората ще бъдат по-рав-
но разпределени.

 14

Шанхайката г-жа Ян има 
сходни на г-н Дуан очаква- 

ния. Според нея Пудун след 
5 години ще бъде техно-
логично по-напреднал ка-
то един модерен град, от 
бъдещето. Все повече го-
леми компании ще се ре-
гистрират в района, както 
и конкуренцията ще бъде 
по-сериозна. След 15 годи-
ни може би ще бъде на-
лице съвместното същест-
вуване между хората и из-
куствения интелект.

15

Гай Шарет е чуждестра-
нен преподавател по иврит 
в Шанхайския универси-
тет за чужди езици. По ду-
мите му днешният Пудун 
привлича погледа на целия 
свят. И инфраструктурата, 
и развитите технологии са 
във фокуса и начело на гло-
балното развитие. Особено 
успешното овладяване на 
епидемията от новия ко-
ронавирус допринася с ки-
тайска мъдрост и опит за 
световната борба с панде-
мията. През следващите 5 
години той се надява ино-
вативният район Пудун да 
съдейства за по-голямото 
сътрудничество между Ки-
тай и Израел, който също 
е известен като „страната 
на иновациите“, за да осъ-
ществят общо развитие и 
да споделят постигнатите 
резултати.

През следващите 15 
години развитието на 
Шанхай ще е не само 

бързо, но и зелено
16

Али бин Уахид работи 
в компания за разработка 
на роботи в Шанхай. Той е 
особено щастлив тези дни, 
защото жена му и новоро-
деното му бебе пристигна-
ха в огромния мегаполис, 

където ще продължи жи-
вотът на цялото семейство. 
Относно бъдещето на Пу-
дун Али каза: „Виждам, че 
Шанхай е вложил много в 
научно-технологичните из-
следвания, в бъдеще това 
също ще е преобладаваща 
тенденция в цялата стра-
на. Китай ще се превърне 
във водеща технологична 
държава в света, както и 
Шанхай ще бъде най-раз-
витият технически мегапо-
лис в Китай. Освен това в 
Пудун особено се изтъква 
важността на зеленото раз-
витие и централното пра-
вителство обръща голямо 
внимание на контрола на 
въглеродните емисии, зато-
ва според мен през следва-
щите 15 години развитието 
на Шанхай ще е не само 
бързо, но и зелено“.

17

Местната жителка г-жа 
Ю каза, че добрата околна 
среда в Пудун й прави дъл-
боко впечатление, а райо-
нът след 15 години сигур-
но ще се развива по-зеле-
но и екологично, ще ста-
не икономически и еколо-
гичен център на Шанхай.

18

Индуо е от поколение-
то, родено след 90-те годи-
ни, и вече работи в Шан-
хай от три години. Според 
нея наред с градското раз-
витие в Шанхай ще има 
повече мигранти, както 
и небостъргачи, но стари-
те сгради в града ще оста-
нат същите, защото Шан-
хай придава голямо значе-
ние на защитата на своята 
градска култура. Тя добави 
още, че всички са свикна-
ли постепенно с разделно-
то изхвърляне на боклука. 
„След 10 години може би 

дори когато ядеш семки, 
ще се замисляш в коя ка-
тегория са“, добавя Индуо.

В бъдеще ще остаряваме 
бавно, но Шанхай  

ще се подмладява
19

Г-н Сон У-сьоп е собстве-
ник на корейски ресторант 
в Пудун от 15 години. За 
бъдещето той каза: „Въпре-
ки че преживяхме труднос-
ти и неуспехи заради епи-
демията, за щастие, Ки-
тай бързо овладя разпрос-
транението на заразата и 
възстанови производство-
то. Изминалите 15 години 
ми дават увереност в раз-
витието и живота в Шан-
хай. Убеден съм, че Шан-
хай ще продължи да се по-
добрява през следващите 5 
до 10 години“.

20

Местният жител г-н Ху 
заяви, че Пудун ще е по-мо-
дерен след 5 години. А след 
15 години той ще е светът 
на младите хора, родени в 
началото на 21-ви век.

21

Г-н Мохсин Али, тре-
ньор по скуош от Пакис-
тан, живее в Шанхай от 
три години. За бъдещото 
на града, в който живее 
и работи, той ни каза: „В 
бъдеще ние ще остарява-
ме постепенно, но градът 
ще става все по-нов. Ця-
лата инфраструктура ще 
става все по-модерна и  
по-модерна“.
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здраве

Седем билки от азиатската кухня

С

масла и аминокиселини.
Чаят от куркума е незаменим 

особено през зимата, защото под-
силва имунната система и пома-
га на организма да се предпази от 
бактериалните и вирусни инфек-
ции. Освен това изчиства тялото 
от токсините и регулира работата 
на вътрешните органи. Куркума-
та се грижи и за здравето на сто-
машно-чревния тракт. Тя облекча-
ва проблеми като лошо храносми-
лане, киселини, лош метаболизъм 
на мазнините, наднормено тегло и 
др. Чаят от куркума се справя и 
с лошото настроение и е отличен 
антидепресант.

Ароматен чай  
с кукрума

Към 2 чаши завряла вода сложете 
2 ч. л. куркума, 1 ч. л. канела, щипка 
индийско орехче и карамфил, 1 ч. л. 
настърган джинджифил и оставете 
да къкри около 10-15 минути. Преце-
дете и добавете 1 ч. л. кокосово или 
бадемово мляко и 1 ч. л. мед.

Лимонова трева
също е популяр-
на като чудодей-
на билка, коя-
то лекува почти 
всичко – от ло-
шо храносмила-
не до сърдечни 

заболявания. Това се дължи пре-
димно на нейните антиоксидант-
ни, антимикробни и антибактери-
ални свойства.

В Аюрведа, традиционната ме-
дицина на Индия, лимоновата тре-
ва се използва като средство, което 
стимулира изчистването на токси-
ните от тялото, успокоява нервите 
и сваля високата температурата. Тя 
облекчава главоболието, умората, 
стреса, раздразнителността, подо-
брява концентрацията и съня.

На вкус и аромат лимоновата 
трева напомня на лимона, но не 
е кисела като него. Тя се използ-
ва като подправка в супи, месни 
и зеленчукови ястия и дори топли 
и студени напитки.

Канела
Приятният аро-
мат и сладникав 
вкус на канела-
та се дължат на 
ефирните мас-
ла. Тя е богата и 
на дъбилни ве-

щества, захари и минерали, сред 
които особено голямо е съдържа-
нието на калций. Канелата е ед-
на от най-популярните билки в 

китайската медицина. Тя затоп-
ля организма, подобрява храно-
смилането, стимулира работата 
на черния дроб и бъбреците, под-
силва кръвта. 

Има благоприятно въздействие 
при гадене, диария, метеоризъм 
и менструални болки.

Канелата стимулира кръво-
обращението и значително пони-
жава нивото на захарта в кръв-
та, затова се препоръчва като до-
пълнение към диетата на болни-
те от диабет.

Топъл чай с мед и канела е 
ефективно средство при простуд-
ни заболявания.

Орлов нокът
е познат предим-
но като увивно 
растение, което 
се използва за 
озеленяването и 
покриването на 
огради и стени. 

Но в Китай го ценят и като бил-
ка, която е с отлично диуретич-
но, противовъзпалително, антибак-
териално и противовъзпалително 
действие. Според традиционната 
китайска медицина орловият но-
кът е сладък на вкус, има свой-
ството да се справя с излишната 
топлина в тялото, изчиства токси-
ните, разхлажда в летните жеги. 

От цветовете, листата, стъбло-
то и кората на билката се при-
готвят лечебни средства, които 
лекуват проблеми със ставите, 
дизентерия, кожни заболявания, 
настинки, бронхити и др.

Чай от орлов нокът  
и хризантеми

Запарете 10 г цветове орлов но-
кът и 10 г хризантеми. Прецеде-
те и прибавете небетшекер. Този 
чай утолява жаждата в летните 
жеги, помага при главоболие пре-
дизвикано от настинка.

Семки гинко билоба
Учените твър-
дят, че гинко би-
лоба е най-ста-
рият дървесен 
вид в света, кой-
то се предполага, 
че расте на Земя-

та от 200 млн. години и не се е про-
менил през вековете. В Китай дър-
вета гинко се отглеждат от дълбо-
ка древност. Те се използват не са-
мо в медицината, но и в кулинари-
ята и като декоративно растение.

Семките на гинко билоба, които 
на китайски се наричат „бай гуо“ 
(白果 – бял плод) са богати на по-
лезни за организма вещества. Спо-
ред традиционната китайска ме-
дицина те са едновременно слад-
ки, горчиви и тръпчиви на вкус и 
пазят организма от различни за-
болявания. 

Честата им консумация подсил-
ва Ин енергията, подхранва кожа-
та на лицето, забавя стареенето, 
разширява капилярите, подобря-
ва кръвообращението. Те са здра-
вословна храна, подходяща за ста-
ри и млади. 

Веществата, които се съдър-
жат в семките на узрелите гин-
ко билоба, са подходящи за ле-
чението и превенцията на стар-
ческо слабоумие, високо кръвно 
налягане, високи нива на холес-
терола, сърдечносъдови заболя-
вания, атеросклероза, мозъчна 
дисфункция.

Звездовиден анасон
е любима под-
правка на ки-
тайците, виет-
намците и дру-
ги азиатски на-
роди. В него се 
преплита слож-

на гама от вкусове, затова е под-
ходящ не само за месни ястия, но 
и за някои сладкиши.

Звездовидният анасон е осно-
вен източник на шикимова кисе-
лина, използвана в производство-
то на противогрипното лекарство 
„Тамифлу“. Въпреки това няма на-
учни доказателства, че консуми-
рането на билката в суров вид 
облекчава симптомите на грипа.

Твърди се, че звездовидният 
анасон има антибактериални и 
противогъбични свойства. Той е 
богат и на антиоксиданти. Спо-
ред традиционната медицина на 
Азия звездовидният анасон по-
добрява храносмилането, облек-
чава спазмите и ревматизма, ле-
кува кашлица, помага при лев-
кемия, подсилва Ян енергията, го-
ни болестотворния студ от тяло-
то, нормализира потока на жизне-
ната енергия Ци, успокоява нер-
вите. В китайската медицина се 
използва в лечението на настин-
ка с повръщане, болки в стома-
ха, лумбаго и др.

Чай срещу газове  
и болки в корема

В 2 чаши вода сложете 1 зве- 
здовиден анасон, 1 с. л. лимонов сок 
и 2 малки пръчки канела. Оставете 
ги да къкрят около 3 минути, след 
което свалете от огъня и добаве-
те 2 пакетчета черен чай и 2 с. л. 
кафява захар или мед. Изчакайте 
1-2 минути и чаят е готов.

Куркума
Макар и да е до-
казано, че курку-
мата има редица 
ползи за здраве-
то, тя не е ели-
ксир за всички 
болести. Коре-

нът има благоприятно въздействие 
при лошо храносмилане, облекча-
ва болките в ставите и подобрява 
паметта, предпазва от сърдечни 
заболявания. 

Проучванията на западните 
учени показват, че куркумата има 
противогъбични, антибактериални, 
противовъзпалителни и антиокси-
дантни свойства. Тя е с богато съ-
държание на витамини, минерали, 
фибри, фитохимикали, натурални 

поред западната наука 
всяко нещо, което сла-
гаме в устата, има вли-
яние върху здравето. Ка-
фето например стиму-
лира нервната система, 

ябълковият сок се бори с диария-
та, а сините сливи със запека. Те 
обаче са известни като домашни 
лечебни средства.

Предразположението на тялото 
да реагира по определен начин на 
различните храни е свързано със 
съдържанието на хранителни ве-
щества, минерали и химикали в 
тях. В същия контекст билките и 
подправките са част от традицион-
ната медицина на Азия от хилядо-
летия. Ако силното кафе може да 
държи човек буден, запарката от 
джинджифил успокоява възпале-
ното гърло. Ако сините сливи об-
лекчават запека, куркумата има 
същия ефект върху храносмила-
телната система.

На Запад обаче е поставена гра-
ница между домашните лекове и 
лекарствата. Ябълковият сок се 
счита като добър избор за първа 
помощ при диария, но западнякът 
е научен, че няма заместител на 
предписаните от лекаря лекарства.

Фактът, че билките и подправ-
ките, които са част от т. нар. тра-
диционна или алтернативна меди-
цина, могат да заемат мястото на 
произвежданите от фармацевтич-
ните компании лекарства, е отно-
сително нова концепция за Запада, 
който е загрижен за необходимост-
та от научни изследвания, за да се 
докаже недвусмислено, че листа-
та, корените и семената могат да 
имат същото действие като на за-
падните лекарства при справянето 
с леки неразположения като лошо 
храносмилане и дори по-сериозни 
проблеми като диабет например.

В източните култури, където 
билковата медицина е приета и се 
практикува от хилядолетия, рядко 
се изискват подобни проучвания. 
Нека надникнем в тайните на те-
зи билки и подправки от Югоиз-
точна Азия.

 Джинджифил
е много често 
използвана под-
правка в азиат-
ската кухня. Той 
е с приятен аро-
мат и редица ле-
чебни свойства.

Според традиционната китайска 
медицина джинджифилът има 
свойството да затопля организма 
и въздейства върху белите дробове 
и далака. Затоплящото му действа 
обяснява защо той се използва в 
лечението на различни заболява-
ния, предизвикани от патогенния 
фактор студ, например хрема, на-
стинки, болки в мускулите, студени 
крайници. Джинджифилът помага 
и при лошо храносмилане, липса 
на апетит, диария, някои менстру-
ални проблеми при жените. Освен 
това се справя с умората и зареж-
да с енергия.

Народната медицина препоръч-
ва чай от джинджифил при на-
стинки и кашлица, при запушен 
нос и дразнене в гърлото. Той се 
приготвя, като нарязани на тънко 
парченца от пресен корен се оста-
вят да къкрят около 15-20 минути. 
След това се добавя мед и лимон 
по желание. 
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а Чънху е ро-
ден в град Лан- 
джоу, адми-
нистративния  
център на про-
винция Ган- 

су, а пещерите Могао, кои-
то са съкровищница за 
китайската култура, са от 
по-особено значение за не-
го. Когато за първи път ги 
посещава като малък, яр-
ките стенописи и скулпту-
ри го впечатляват силно и 
оставят дълбока следа в па-
метта му.

След като завършва 
Югозападния университет 
по етнология, Ма Чънху из-
бира да учи в чужбина, за 
да се запознае с големия 
свят и разнообразието от 
култури. „През двете годи-
ни обучение в Обединено-
то кралство натрупах важен 
жизнен опит и поставих ос-
новите за бъдещата си ра-
бота. Креативността сти-
мулира развитието на ту-
ризма, хотелиерството, ке-
търинга, корабоплаването 
и много други индустрии 
във Великобритания. Раз-
витието на креативната ин-
дустрия е не само движеща 
сила за устойчивото разви-
тие на острова, но и символ 
за меката сила на страна-
та“, обяснява ученият. Бър-
зото развитие на британска-
та креативна индустрия да-
ва много идеи и променя 
начина на мислене на Ма 
Чънху, докато учи в чуж-
бина. След завръщането в 
родината той търси начи-
ни да приложи знанията и 
опита си в развитието на 
местната култура и креа-
тивната индустрия.

„Ние, чуждестранните 
студенти, колкото и далеч 
да стигнем, не можем да 
забравим защо сме избра-
ли този път“, казва Ма Чън-
ху. След като получава ма-
гистърската си степен, той 
е впечатлен от подкрепа-
та на китайското правител-
ство към културната индус-
трия  и от широкото па-
зарно пространство. Зато-
ва без никакво колебание 
решава да се върне в Ки-
тай и да започне собствена 
кариера. „Повечето от сту-
дентите в чужбина са за-
познати с напредничави на-
учни технологични и кул-
турни знания, притежават 
силни иновативни и пред-
приемачески способности 
и имат международна ви-
зия и опит. В същото време 

М

Възкресени музикални 
инструменти от 
стенописите в Могао
След като завършва университета Шефилд Халам във 
Великобритания и се завръща в Китай, Ма Чънху се посвещава 
на популяризирането на традиционната китайска култура. През 
2018 г. той и екипът му трансформираха образите на музикални 
инструменти от стенописите в пещерите Могао в реални 
предмети. Така те възкресиха древното изкуство чрез комбинация 
на технологиите и рационалността. 

обаче са готови и желаят да 
служат на родината. Пре-
димството на обучението в 
чужбина е, че се трупа до-
пълнителен опит. Обменът 
между културите предос-
тавя уникални предимства 
в сферата на културните и 
творческите иновации. Ние 
сме в състояние да разка-
жем китайските истории и 
да разпространяваме гласа 
на Китай по такъв начин, 
че чужденците да го чуят  
и разберат.“

Първата конкретна твор-
ческа идея, която Ма Чън-
ху решава да реализира, е 
свързана с пещерите Мо-
гао в Дунхуан в родната му 
провинция Гансу.

„240 от стенописите в 
пещерите Могао са с му-
зикални и танцови сцени. 
На тях са изобразени пове-
че от 4000 музикални ин-
струмента, над 3000 музи-
канти и над 500 различни 
музикални групи.“ Ма Чън-
ху много добре познава та-
зи информация.

Как да въведе иноватив-
ните методи в популяризи-
рането на традиционната 
култура? След завръщане-
то си в родината у него се 
оформя идеята да „свали“ 
музикалните инструменти 
от стенописите в Могао и да 
ги превърне в реални пред-
мети. „Така повече хора ще 

могат да се запознаят с тях, 
да усетят артистичния чар 
на пещерите Могао и да 
оценят по-добре значение-
то на древната китайска му-
зика“, убеден е той.

Джън Жуджун е експерт 
по древна музика и танц в 
Изследователския институт 
Дунхуан. Той изследва му-
зикалните инструменти от 
стенописите в продължение 
на десетилетия и резулта-
тите му са ползотворни. На 
базата на неговите проуч-
вания Ма Чънху и екипът 
му решават да възстановят 
инструментите така, че да 
бъде възможно да се сви-
ри на тях.

Те пътуват до Шанхай, 
Суджоу, Янджоу, Пекин, 
Хънан, Хъбей и други мес-
та из страната и се свързват 
с над 30 майстори на тра-
диционни музикални ин-
струменти. С тяхна помощ 

възпроизвеждат общо 245 
комплекта от 97 музикал-
ни инструмента, обхващай-
ки почти всички видове ин-
струменти от стенописите.

Процесът на възстановя-
ване на древните музикал-
ни инструменти не е никак 
лесен. Първата трудност е 
трансформацията, „пре-
връщането“ на музикал-
ните инструменти от дву-
измерни стенописи в трииз-
мерен обект. „Обикаляхме 
заводите за музикални ин-
струменти в цялата стра-
на в продължение на поло-
вин година, като непрекъс-
нато обменяхме мнения с 
Джън Жуджун и майстори-
те, за да определим разме-
ра, структурата, избора на 
материали и други специ-
фични техники и накрая да 
постигнем трансформация-
та“, обяснява Ма Чънхуа.

Втората трудност е пре-
образуването на виртуално-
то в реалност. „Стенописи-
те не са снимки и съдър-
жанието, което представят, 
не е 100% реалност. Затова 

музикалните инструменти 
на стенописите не съответ-
стват на реалните“, обяс-
нява той. „Например вър-
ху стенописите има както 
пипа с четири струни, та-
ка и пипа с шест струни, 
които трябва да бъдат раз-
граничени. В същото вре-
ме е необходимо да се оп-
редели и темперирането на 
тоновата система, тъй ка-
то то не е било еднакво в 
Древен Китай. Но стенопи-
сите не са в състояние да 
ни обяснят разликите в то-
ва отношение. За да звучат 
добре, екипът на Ма Чън-
ху най-накрая решава да ги 
настрои според сегашния 
дванадесетстепенен равно-
мерен темпериран строй. 

През септември 2018 г.  
на 3-ото културно изложе-
ние „Пътя на коприната“ 
в Дунхуан е представена 
четвъртата група древни 

инструменти, имитира-
щи тези от стенописите в 
пещерите Могао. Някол-
ко месеца по-късно музи-
ка от Дунхуан звучи и по 
време на концерт, посветен 
на китайската Нова година, 
в „столицата на западната 
музика“ Виена.

„След като възстановим 
музикалните инструменти, 
можем да сформираме ор-
кестър, който ще изпълня-
ва древни мелодии. Това е 
много важно за наследство-
то и опазването на култур-
ните ценности от Дунху-
ан“, обяснява Ма Чънху. 
„Възкръсването“ на древ-
ните инструменти дава въз-
можност на хората да се за-
познаят с процъфтяваща-
та в древността китайска 
музика. 

Поради опасения, че 
малко хора ще проявят ин-
терес към древната музика 
Ма Чънхуа и екипът му на-
стояват на възстановените 
от тях музикални инстру-
менти да се изпълняват про-
изведения, които отговарят 

на вкуса на съвременна-
та публика. Наследството 
и иновациите трябва да се 
допълват взаимно.

За популяризирането и 
развитието на традицион-
ната култура по иновативен 
начин, трябва да се балан-
сира връзката между кул-
турата и пазара. „Високо-
качествените културни ре-
сурси трябва да бъдат ори-
ентирани към пазара и ин-
тегрирани с живота. Тряб-
ва да култивираме потреби-
телски общности чрез ин-
тегрирани дейности и мар-
кетинг, да укрепваме кул-
турната идентичност и да 
генерираме икономически 
ползи. Чрез съвременните 
технологии можем да про-
дължим да откриваме но-
ви начини за комуникация“, 
уверен е Ма Чънху.
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Култура

Страницата подготви 
Красимира ИВАНОВА

кадемията е ос-
нована през яну-
ари 1950 г. като 
първата нацио-
нална институ-
ция за обучение 

по китайска опера. Тиен 
Хан, виден драматург, на-
писал текста на китайския 
национален химн, е нейни-
ят първи ректор.

Кураторът Джугъ Инлян 
разказва, че изложбата се 
състои от четири части: ми-
сия, иновация, образование 
и постижения. Те очертават 
историята на институция-
та в съответствие с разви-
тието на страната чрез ар-
тефакти, документи и мул-
тимедийни технологии. По-
сетителите се запознават с 
историята на академията 
чрез фотографии, ръкописи, 
изящно изработени костю-
ми, орнаменти и иноватив-
ни сценични декори, дело 
на съвременните студенти 
по традиционни изкуства.

Изложбата, която про-
дължава до февруари, е 
тържественият финал на 
честванията на 70-годиш-
нината на академията, кои-
то включват серия от ме-
роприятия през последните 
четири месеца – 17 театрал-
ни представления и концер-
та, 140 видеозаписа на кла-
сически спектакли и доку-
ментално съдържание, пуб-
лични лекции и семинари.

През 2020 г. четири поко-
ления преподаватели и сту-
денти, от старши артисти и 

края на 2020 го-
дина китайските 
компании „Тен-
сент“ и „Юеуън“ 
стартираха план 
за нови творби, 

свързани с културното на-
следство. Организиран бе 
конкурс за разказ, свързан 
с обектите на Китай в Спи-
съка на световното култур-
но наследство на ЮНЕСКО. 
Освен това отличилите се 
творби бяха адаптирани във 
филм или песен.

„Световното култур-
но наследство е скъпоце-
нен дар за човечеството. 

Под влияние на епидеми-
ята много хора не могат да 
посетят различните обек-
ти. Затова организирахме 
конкурс и получихме бли-
зо 7000 разказа, което е ре-
корд за последните девет 
години. 

Решихме отличилите се 
творби да бъдат филмира-
ни, за да предложим на 
публиката културното на-
следство в дигитална фор-
ма“, казва Чън У, замест-
ник-директор на „Тенсент“. 
Като първи опит от ком-
панията „Юеуън“ предла-
гат разказа „Дзао знае“, 

който е свързан с планина-
та Ъмей, включена в Спи-
съка на световното култур-
но наследство. Разказът е 
по местна легенда за едно 
съкровище и алчността на 
хората. Филмът е сниман 
съвместно от Туристиче-
ския информационен цен-
тър на провинция Съчуан и 
Отдела за култура, спорт и 
туризъм на град Ъмейшан.

Освен „Дзао знае“ в кон-
курса са участвали и мно-
го други добри творби, 
които ще бъдат показани 
на публиката, като „Меч-
та в градината“, разказ за 

А

В

тематична изложба за ролята на Националната 
академия по китайски театрални изкуства 
в популяризирането на китайската опера е 
представена в Националния музей на Китай в 
Пекин. тя е посветена на 70-годишнината на 
академията. в изложбената зала посетителите 
се отправят на едно пътешествие във времето 
с акцент върху китайската опера. а историята 
на учебното заведение е историята на 
образованието по традиционни изкуства в КНР  
от основаването му през 1949 г. до днес.

ръководители на институ-
цията до млади ученици от 
училища, филиали на ака-
демията, са преминали обу-
чение по китайска опера.

В поздравлението си по 
случай юбилея китайският 
председател Си Дзинпин е 
подчертал, че 70-годишни-
ната ще послужи като нова 
отправна точка за академи-
ята в мисията й да популя-
ризира изкуствата и образо-
ванието, да служи на хора-
та и да даде още по-голям 
принос за разпространение-
то и наследяването на тра-
диционната култура.

Фу Дзин, професор от 
академията, споделя, че 
старшите артисти имат ог-
ромни постижения, които 

70 години театрално изкуство

План за съживяване на 
културното наследство 
роди разкази и филми

трябва да се предадат на 
по-младите поколения.

„Процъфтяващите фор-
ми на китайската опера раз-
читат на таланти от раз-
лични сфери – режисура, 
музика, литература и сце-
нични изкуства. Причина-
та нашето училище да се 
превърне в представителна 
институция е, че ние пред-
лагаме цялостно образо- 
вание“, казва Фу.

класическите градините 
на Суджоу, „Червени тух-
ли, зелена керамика и до-
бри времена“ за красотите 
на Летния дворец в Пекин, 
както и „Игра на сенки - 
националното съкровище“ 
за традиционния театър  
на сенките.

По време на почивните 

дни за китайската Нова 
година се очаква да бъдат 
пуснати някои от посвете-
ните на световното култур-
но наследство творби, за да 
се даде възможност на зри-
телите да усетят чара му в 
домовете си.

Освен висшето образо-
вание академията обръща 
внимание и на средните 
училища, които са негови 
филиали. Това поставя ос-
новата за култивирането на 
млади таланти, които жаду-
ват да изучават професио-
нално традиционните фор-
ми на изкуството.

Чън Дзуо е 19-годиш-
на ученичка, която изуча-
ва пекинска опера в про-
дължение на четири годи-
ни. Тя споделя, че за пър-
ви път се докосва до из-
куството когато е на 6-го-
дишна възраст. Тогава учи-
тели от едно подобно учи-
лище – филиал на акаде- 
мията, преподават в нейно-
то начално училище в часо- 

вете по оперно изкуство.
„Интересът към изку-

ството се зароди в мен, до-
като израствах – разказва 
Чън. – Постепенно открих 
дълбочината и изящество-
то на пекинската опера“. 
Тя иска да влезе в акаде-
мията, след като завърши 
средното си образование, и 
да се занимава професио-
нално с пекинска опера на  
голямата сцена.

„Надявам се да използ-
вам моята страст и сила в 
популяризирането на това 
скъпоценно изкуство и да 
запозная повече млади хо-
ра с него.“ Тя споделя, че 
академията оказва влия-
ние върху традиционните 
стилове на китайската опе-
ра, предоставя педагогиче-
ски насоки на други учили-
ща и подготвя талантливи  
творци.

Академията предлага 
също курсове по китайска 
опера и различните й сти-
лове от 17 провинции. Вся-
ка година се провеждат обу-
чителни курсове за напред-
нали изпълнители от регио-
налните оперни театри, осо-
бено в стиловете, включени 

в списъка с нематериално-
то културно наследство на 
Китай.

„Оперните стилове в спи- 
съка са важен компонент 
на традиционните китайски 
изкуства, а курсът за на-
преднали обръща специ-
ално внимание върху бъ-
дещото им развитие – казва 
заместник-деканът на ака-
демията Сун Фей. – В до-
пълнение към развиването 
на професионалните уме-
ния на учениците ние да-
ваме насоки за наследява-
нето и разпространяването 
на китайската опера, как-
то и съветваме своите уче-
ници как могат да се раз-
виват на фона на постоян-
но променящата се култур-
на индустрия.“

Ли Жуей, артистка от 
провинция Шанси, която 
работи в трупа от 27 го-
дини, участничка в курса 
за напреднали, специално 
създаден за „наследници-
те“ на китайската опера, 
споделя, че дълго време е 
мечтала да учи в Нацио-
налната академия по ки-
тайски театрални изкуства, 
но за пръв път участва в 
подобен интересен курс. В 
продължение на един ме-
сец, колкото е курсът за 
напреднали, 21 представи-
тели на регионални оперни 
стилове от цялата страна 
участват в него. Те посеща-
ват лекции и семинари на 
40 преподаватели от ака-
демията и 8 оперни пред-
ставления.

„Ние сме аматьори, що 
се отнася до теоретична-
та част на традиционната 
опера. Така че за мен це-
лият курс бе много поле-
зен. Това е една ценна въз-
можност да получим зна-
ния, да изпълним мисията 
си да предадем нашите ре-
гионални стилове и да рабо-
тим за популяризирането на 
китайската опера сред мла-
дото поколение“, казва Ли.

Планината Ъмей
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Гаврил ГАВРИЛОВ

Хиляди фенове на китайския Шъдзяджуан евър Брайт изпращат  
своя доскорошен старши треньор Ясен Петров.

Н
овият национа-
лен футболен се-
лекционер на Бъл-
гария е роден 
в Пловдив през 
1967 година. За-

почва да тренира с юноши-
те на местния Ботев, но пър-
вите си професионални стъп-
ки като футболист прави в 
Торпедо (Карлово). След то-
ва последователно играе за 
Ботев (Пд), Левски, Локомо-
тив (Сф) и Славия. Два пъти 
е носител на Купата на Бъл-
гария - с Левски и с Локомо-
тив (Сф). В “А” група има 231 
мача и 50 гола. Играе още за 
клубове от Кипър, Китай и 
Германия. След края на фут-
болната си кариера се насоч-
ва към треньорската профе-
сия. Бил е наставник на осем 
клуба от елитната ни група, 
но най-голямо признание по-
лучава в Китай, където иг-
рае и работи като треньор в 
продължение на шест години. 

- Как започна китайско-
то ти приключение? 

- Всъщност като футбо-
лист всичко стана много слу-
чайно. Имахме последен мач 
от кръга с Локомотив (Сф). 
Играехме срещу Спартак 
(Пл) на стадион „Васил Лев-
ски“. И на загрявката в за-
лата видяхме едни китайски 
мениджъри. Беше много ин-
тересно, защото тогава Емил 
Димитров беше треньор и 
ме сложи на поста ляв бек.

- Един доста „привичен“ 
за теб пост…

- Да, доста привичен за 
мен пост. (смее се) Всъщ-
ност загубихме с 1:2, но ме-
ниджърите ме харесаха. Дру-
гото интересно нещо бе, че 
мачът беше в събота, а в сря-
да тяхното желание беше да 
покрия Купър тест и ако го 
направя, да замина за Ки-
тай. Условията бяха наистина 
много примамливи. В сряда 
отивам на „Васил Левски“ и 
даже срещнах Христо Стоич-
ков. Пита ме какво ще пра-
вя, а аз му казвам: „Ще бя-
гам Купър тест.“ Отговори 
ми: „Ти няма да можеш да 
го избягаш. Китай е много 
далечна дестинация за теб. “ 
Но го избягах. След това пад-
нах и около 30 минути не мо-
жеха да ме свестят. В крайна 
сметка заминах и там в про-
дължение на два месеца се 
готвехме точно за тези мно-
го интензивни тестове. Ус-
пях да ги премина и започнах 
да играя в Ухан. С този от-
бор направихме промоция в 

Суперлигата. Най-интересно-
то беше, че бяхме само два-
ма чужденци, а във всички 
отбори имаше по трима. Бя-
хме само аз и Стоян Аца-
ров. Оставихме отлични впе-
чатления. На следващата го-
дина преминах в Нанджин. 
Там оставам в историята ка-
то първия футболист, отбе-
лязал гол в професионал-
ния футбол за този отбор. 
Така започна моята одисея 
в Китай. Другото любопит-
но е, че последният ми мач 
в професионалния футбол бе 
в Китай, където играх либе-
ро, също много непривич-
но, на 33 години. Победих-
ме с 11:2, а това е най-резул-
татният мач в историята на 
китайския футбол. Отбеля-
зах гол с глава и това бе по-
следната ми среща.

- И закри и поста ли-
беро…

- Да, само вратар не съм 
бил. В момента, в който се 
прибрах в България, започ-
нах да мисля как трябва да 
взема всички лицензи и да 
започна да уча. Моето же-
лание беше да стана тре-
ньор по футбол. Тази въз-
можност ми се отдаде мно-
го рано. На 34 години ста-
нах старши треньор на Ло-
комотив (Сф) в едни много 
трудни времена. През цяло-
то време мисълта ми беше 
насочена един ден, ако имам 
възможност, да се завърна 
в Китай. И го направих съ-
що много странно. Бях тре-
ньор на Левски. Беше много 
студено, предстоеше мач от 
първенството срещу Берое. 
Виждам един дребничък ки-
таец с една шапка, студува 
на оградата. После се добли-
жих до него и видях, че това 
е последният ми мениджър, 
с който подписах последния 
си договор там в Ченду. Ка-
за ми, че ако има подходя-
що място в подходящо време 
при подходящи хора, ще ми 

даде възможност да работя 
в Китай. Точно така стана.

- С Шъдзяджуан направи 
нещо уникално! Колко дву-
боя отборът нямаше загуба 
във Втора лига?

 - Във Втора лига нямах-
ме дълга серия, но постиг-
нахме много победи. Играех-
ме по различен начин. Пър-
воначално целта бе шесто 
място, а ние направихме про-
моция. Изключително тежко 
беше, защото в началото ра-
ботехме с група от 30 чове-
ка. Използвам възможността 
да благодаря на всички хора, 
които са били в моя екип и 
в Шъдзяджуан и последно в 
Хенан. Българи, без които 
по никакъв начин нямаше да 
успея. По принцип съм от-
борен играч и се радвам, че 
с тях живеехме и работехме 
изключително добре. Напра-
вихме промоция в Суперли-
гата, серия от 16 мача без за-
губа. Най-странното е, че 11 
от тях бяха равни. Напра-
вихме 8 поредни равенства, 
което е рекорд в китайския 
футбол. Когато влязохме в 
елита, един от шефовете на 
фенклуба ми каза, че и 30 ма-
ча да паднем – няма ника-
къв проблем, защото си оби-
чат отбора. Никой не вярва-
ше, че ще се представим по 
този начин. Завършихме на 
седмо място, а можехме да 
станем и пети, без да има-
ме скъпоплатени чужденци 
или звезди. Най-силният ни 
играч през първата част на 
сезона беше Георги Илиев. 
За съжаление той се конту-
зи. И Емил Гъргоров – Ба-
дема беше при мен. Той бе-
ше част от състава, с кой-
то направихме промоция. Те 
оставиха следа в този отбор.

- Правил ли си лудории 
на терена?

- Е, лудории чак не съм, 
но съм получавал червени 
картони и като футболист, 
и като треньор. Когато бях 

в Китай, се получи куриоз. 
Там два пъти съм гонен ка-
то треньор в два мача сре-
щу един и същи съперник и 
то, забележи от един и съ-
щи съдия.

- В Китай остави следа 
първо като футболист и осо-
бено след това като треньор. 
Там феновете те обожават и 
до днес. Много пъти си гово-
рил за престоя си в най-мно-
голюдната страна в света, но 
може ли да разкажеш някоя 
любопитна история.

- На един мач с екипа на 
Ухан си извадих лакътя при 
опит да направя задна ножи-
ца. След няколко дни обаче 
исках да се върна на терена 
и да играя отново. Влязох в 
игра с една картонена шина. 
Беше много рисковано, защо-
то, ако бях паднал на терена, 
ставаше страшно. След един 
от успехите ни пък публи-
ката нахлу на терена. 50 хи-
ляди души долу на игрище-
то. Взеха да ни вдигат, пре-
гръщат и по едно време, ко-
гато всичко утихна, гледам 
– ами аз съм останал само 
по слипове. Всичко ми бя-
ха взели – фланелки, гаще-
та. Имал съм и мач срещу 
националния отбор на Се-
верна Корея. Те бяха много 
силни и биеха наред. Често 
идваха за контроли в Китай 
срещу местни клубове и пе-
челеха с огромни резултати. 
Нашият шеф влезе в събле-
калнята и ни каза, че тряб-
ва да се опитаме да не пада-
ме с голям резултат. 

Аз обаче реагирах мигно-
вено: „Как така ще падаме?! 
Ще бием“. Контролата завър-
ши 1:1 в редовното време, ка-
то аз отбелязах от пряк сво-
боден удар. После се стиг-
на до дузпи, където загуби-
хме. Но все пак мисията бе-
ше изпълнена – не паднах-
ме с много.

Китайските приключения 
на новия селекционер на 
националния отбор на България
Ясен Петров 
разкри любопитни 
неща като играч 
и треньор в 
азиатската държава
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вадесетият фес-
тивал в Макао, 
организиран от 
Бюрото по кул-
турни въпроси, 
беше открит с 

участието на десетки про-
грами и информационни 
дейности в специалния ад-
министративен район. 

Основан през 1999 г., 
фестивалът се превърна в 
едно от основните култур-
ни събития в Макао. Тема-
та тази година е „Всеки е 
художник“, като е осигуре-
на и платформа, на която 
всички желаеши от пуб-
ликата да показват свои-
те произведения.

Акцентите на тазго- 
дишното издание включ-
ват програми, които из-
ползват езика на тялото 
и позволяват на публика-
та да оцени разнообраз-
ното съвременно танцо-
во изкуство от градските 

пространства до театрал-
ната сцена. Тазгодишният 
фестивал предлага и ин-
формационни дейности, 
онлайн срещи и др.

Всички участници, кои-
то се включват в отделните 

инициативи, ще спазват 
стриктно противоепиде-
мичните мерки, свързани с 
пандемията – да носят мас-
ки за лице, да се подлагат 
на проверки на телесната 
температура и др.

Д

М

КалейдосКоП

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. Позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

„Зимна приказка“ в Националния горски парк в 
североизточната китайска провинция Хъйлундзян 

Снимка Синхуа

еждународният  
кинофестивал 
в Хонконг та-
зи година ще 
има кинопро-
жекции и он-

лайн излъчвания, като са 
предвидени и мероприя-
тия с публика, съобщиха 
организаторите.

Представител на фес-
тивала каза, че това хи-
бридно издание ще пре-
достави на публиката дос-
тъп в онлайн платформа, 
без да се жертва незаме-
нимото кинематографич-
но изживяване на големия 
екран.

Освен кинопрожекции 
фестивалът ще предложи 

също онлайн стрийминг 
на някои от семинарите, 
диалози след прожекциите 
и други мероприятия, за 
да има аудиторията пове-
че опции за участие. Орга-
низаторите съобщиха, че 
по-късно ще бъде обяве-
на подробната програма 
и опциите за закупуване 
на билети за фестивала.

Като един от най-ста-
рите филмови фестивали 
в Азия, Хонконгският ки-
нофестивал днес се е пре-
върнал в огромно култур-
но мероприятие в района 
и е една от най-важните 
платформи за кинотворци, 
професионалисти и кино-
любители от цял свят.

Международен 
кинофестивал в Хонконг 

Приготовления за Пролетния празник
Пазарът в град Янджоу, провинция Дзянсу, е празнично украсен и навсякъде се предлагат 
различни новогодишни декорации

Пролетният фестивал Online Gala, Пекин
Хор от висши преподаватели от университета Цинхуа записват своето изпълнение за 
Пролетния фестивал Online Gala в Пекин, който се проведе на 4 февруари 

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

Фестивалът в град Макао: 
Всеки е художник


